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Reducerea consumurilor specifice, 
o sarcină permanentă

Oamenii muncit din întreprinderile pa
triei noastre, metalurgiști și textiliști, 
muncitori din industria alimentară și din 
transporturi au pășit în anul 1955, ulti
mul an al cincinalului, cu hotărîrea fermă 
de a lărgi realizările obținute în cursul 
anului trecut, de a contribui mai din plin 
la sporirea producției industriale și redu
cerea prețului de cost al produselor.

Numeroase vești sosite din colțuri di
ferite de țară vorbesc despre succesele ob
ținute de aceștia. Una din aceste știri ne 
anunță că brigada de tineret condusă de 
Gheorghe Coșereanu de la fabrica de în
călțăminte „Partizanul" Bacău a reușit 
ca în numai zece zile să economisească 
3.945 dm. pătrați piele. S-ar părea că e- 
conomisirea acestei cantități de piele nu 
este mare lucru. Dar iată că mergînd pe 
calea folosirii judicioase a materiilor pri
me și materialelor, a gospodăririi acesto
ra cu mare chibzuială, muncitorii secției 
croit au putut realiza în cursul anului 
trecut din economiile de talpă, piele, 
pinză, etc. 5.700 perechi de bocanci peste 
sarcina de plan. Și dacă ne gindim mai 
departe, aceste economii generalizate in 
mai multe întreprinderi pe o ramură in
dustrială pot contribui la reducerea pre
țului de cost al produselor.

Partidul și guvernul acordă o mare a- 
tenție problemei realizării de cît mai mari 
economii, subliniind-o de nenumărate ori 
ca o sarcină centrală care trebuie să că
lăuzească activitatea fiecărui colectiv din 
toate sectoarele de activitate și in primul 
rind din industrie.

Practica a arătat că sînt destule rezerve 
interne prin care se pot realiza economii 
importante și că reducerea consumurilor 
specifice de materiale este una din aces
tea. Și într-adevăr reducerea consumuri
lor planificate prin folosirea econo
micoasă a materiilor prime, materialelor, 
combustibilului, etc. duce pe de o parte la 
sporirea volumului producției, iar pe de 
alta la reducerea corespunzătoare a pre
țului de cost al produselor. In această di
recție experiența anului trecut a scos în 
lumină multe exemple pozitive. La între
prinderea „Industria Bumbacului" din Ca
pitală, de pildă, prin reducerea consumu
lui planificat de bumbac puf pentru fire 
cu numai 1 la sută, s-au produs în plus 
din materiale economisite 20.000 kg. fire. 
Folosirea cu chibzuială a materiilor prime 
și materialelor a ajutat colectivele între
prinderilor „7 Noiembrie" din Capitală, 
„I. C. Frimu" Sinaia să sporească produc
ția și să reducă prețul de cost față de sar
cinile planificate-

Dar numai puțin adevărat este și fap
tul că în cursul anului trecut s-au mani
festat și unele abateri in ceea ce pri
vește respectarea consumurilor specifice. 
In mu>lte întreprinderi, bunăoară în cazul 
fabricii textile „11 Iunie'1 Pitești a fost 
subapreciată importanța punerii în valoare 
a rezervelor interne, a lipsit spiritul gos
podăresc din care cauză risipa de mate
riale s-a făcut evidentă.

Pentru a pune capăt risipei de materii 
prime și materiale, datoria conducerilor 
de întreprinderi este de a folosi toate pîr- 
ghiile prin care se poate ajunge la redu
cerea consumurilor planificate.

Un rol de seamă în acțiunea de micșo
rare a consumurilor specifice îil are elabo
rarea unor norme de consum fundamenta
te din punct de vedere tehnico-economic, 
care să se bazeze pe posibilitățile reduce
rii lor ținînd seama de experiența frunta
șilor în producție, de îmbunătățirea pro
ceselor tehnologice. Multe conduceri de 
întreprinderi mai tind încă, în locul nor
melor tehnice progresive de consum, spre 
utilizarea unor norme de consum majo
rate, umflate, față de cele reale. Așa de 
pildă în cursul acestui an s-a constatat 
că uzina ,,1 Septembrie" Satu-Mare a cal
culat necesarul de tablă pe baza unui con
sum specific majorat cu 20 la sută față 
de cel real. Combaterea unor astfel de

In vederea îmbunătățirii calificării siderurgiștilor
HUNEDOARA. - Consiliul sindical re

gional Hunedoara a organizat de curînd un 
schimb de experiență pentru extinderea ini
țiativei grupei sindicale nr. 19 de la uzina „21 
Decembrie" din Capitală. Au participat nu
meroși organizatori de grupe sindicale, mai
ștri și tehnicieni, muncitori fruntași în pro
ducție din diferite întreprinderi ale raionu
lui Hunedoara.

Prim topitorul Valeriu Lăbuneț, organiza
torul grupei sindicale de. la cuptoarele Sie
mens Martin ale combinatului metalurgic 
„Gh. Gheorghiu-Dej*, a vorbit despre succe
sele obținute de grupa pe care o conduce 
datorită aplicării inițiativei metalurgiștiior

In întîmpinarea Zilei Internaționale a Femeii
ORAȘUL STALIN (de la corespondentul 

nostru). — La fabrica textilă „Libertatea" 
din Sibiu a început in ultimul timp fabrica
rea de noj materiale de țesături pentru se
zonul de primăvară: stofe pentru costume 
bărbătești de culori deschise, stofe pentru ro
chii și altele.

In cinstea Zilei Internaționale a Femeii, 
țesătoarele de la această întreprindere și-au 
intensificat preocuparea pentru a produce în
semnate cantități de stofe. Astfel au fost 

tendințe care dăunează economiei noas
tre se impune ca o măsură imediată în 
vederea înlăturării risipei de materiale. 
Pentru a ajunge la reducerea consumuri
lor de materiale, pentru a face din aceas
tă sarcină o acțiune a maselor largi de 
muncitori și tehnicieni este necesar să se 
creeze în întreprinderi condițiile tehnice 
necesare desfășurării acestei acțiuni. In a. 
cest sens aportul compartimentului teh
nic din întreprinderi trebuie îndreptat 
spre organizarea unor procese, tehnologice 
superioare strict științifice și cît mai eco
nomicoase care să permită aplicarea și 
extinderea celor mai avansate metode de 
muncă.

Folosirea judicioasă a materiilor prime 
și materialelor depinde în mare măsură 
și de felul cum este dusă lupta pentru îm
bunătățirea calității produselor, reducerea 
deșeurilor și rebuturilor. Existența rebu
turilor și deșeurilor înti-un procent mai 
mare decit prevederile admise nu înseam
nă altceva decit risipă de material. Lip
suri serioase se mai manifestă în această 
direcție în multe întreprinderi. Astfel 
„I.S.P.L." Dej a fabricat anul trecut cîte- 
va loturi de cașcaval Timiș și brînză de 
Dorna care au fost refuzate de cumpără
tori ca necorespunzătoarc. Pentru fabrica
rea acestor produse au fost consumate can
tități însemnate de materij prime care în 
acest caz au fost irosite. Este așa dar e- 
vident că lupta pentru economisirea ma
terialelor nu înseamnă numai reducerea 
consumurilor lor specifice și deci fabrica
rea mai multor produse din aceeași 
cantitate de materii prime și materiale, 
ci ea presupune totodată grija pentru fa
bricarea unor produse de cea mai bună 
calitate cu minimum de rebuturi și de
șeuri.

Sînt multiple rezervele interne prin 
care se pot crea disponibilități pentru 
economisirea materiilor prime și materia
lelor. Ele trebuie căutate și scoase la 
iveală în fiecare întreprindere și loc de 
muncă. Alături de muncito-rii din indus
tria ușoară și alimentară, metaiurgiștii 
pot și trebuie să-și aducă aportul la re
ducerea consumurilor specifice. Fără a 
dăuna calității produselor fabricate ei 
pot să realizeze acest lucru prin reduce
rea adauselor de prelucrare, înlocuirea 
metalelor scumpe cu altele mai ieftine, 
etc.

Acțiunea de reducere a normelor de 
consum trebuie desfășurată nu numai în 
ceea ce privește elementele principale 
care intră în componența prețului de cost, 
ci și în ceea ce privește celelalte elemen
te în aparență de mai mică importanță 
dar care folosite cu economie pot influen- 
ița pozitiv «supra prețului de cost.

Nu mică importanță prezintă și pro
blema instruirii muncitorilor pentru ca 
aceștia să poată stăpîni problemele de 
producție. Pentru ca acțiunea de reducere 
ia consumurilor specifice să aibă o bază 
reală este necesar ca fiecare muncitor 
care-și aduce contribuția la fabricarea 
unui produs să cunoască toate consumu
rile specifice de materiale cu care lucrea
ză. Paralel cu aceasta, conducerile între
prinderilor trebuie să organizeze o evi
dență zilnică a felului cum sînt respec
tate consumurile specifice, stimulînd ini
țiativa maselor largi de muncitori, popu
larizând fruntașii și metodele lor de mun
că, generalizînd experiența lor în lupta 
pentru cît mai multe economii.

întărind acțiunea de reducere a consu
murilor specifice printr-o folosire econo
micoasă și rațională a materiilor prime 
și materialelor, prin micșorarea la maxi
mum a procentului de rebuturi și deșeuri, 
etc, colectivele de muncă din întreprinderi 
vor contribui la sporirea producției indus
triale și reducerea prețului de cost al pro
duselor, chezășia înfloririi economice a 
țării și ridicării bunăstării celor ce mun
cesc.

din București. Membrii acestei grupe și-au 
ridicat simțitor calificarea profesională. In 
luna ianuarie grupa sindicală condusă de 
Valeriu Lăbuneț și-a depășit planul de pro
ducție cu 10,45 la sută, iar în 23 de zile din 
luna februarie a elaborat 17 șarje rapide.

Maistrul turnător Aron Stanciu de la uzi
nele „Victoria" Calan a arătat că în urma 
aplicării aceleiași metode s-a reușit să se 
dea o bună calificare celor peste 150 de ti
neri de curînd intrați în producție.

Participanții la schimbul de experiență au 
făcut propuneri pentru extinderea inițiativei 
grupei sindicale nr. 19 de la uzina „21 De
cembrie" din Capitală.

fabricate în ultimul timp 17.000 m. țesături 
pentru rochii și 1.900 m. stofe pentru parde- 
sie.

In luna februarie, colectivul acestei în
treprinderi a obținut realizări deosebite, în
treprinderea îndeplinindu-și și depășindu-și 
planul. In frunte se află secția ’filatură 
pieptănată care a îndeplinit planul în pro
porție de 108 la sută, secția filatură cardată 
cu 102 la sută. De la începutul anului și pînă 
acum, în cadrul acestei întreprinderi s-au 
jrodus 7.500 tn. țesături peste plan.

Consfătuirea fruntașilor în agricultură 
cu privire la executarea în bune condiții și la timp 

a lucrărilor agricole în anul 1955 
în vederea obținerii unor recolte bogate

Marți la amiază au luat sfîrșit lucrările 
consfătuirii fruntașilor în agricultură cu 
privire la executarea în bune condiții și 
la timp a lucrărilor agricole în anul 1955 
pentru obținerea unor recolte bogate.

In prezidiul consfătuirii se aflau tova
rășii : Gh. Gheorghiu-Dej, dr. Petru Groza, 
Gh. Apostol, Chivu Stoica, Al. Moghioroș, 
P. Borilă, N. Ceaușescu, acad. prof. Traian 
Săvulescu, C. Popescu, precum și fruntași 
ai recoltelor bogate, specialiști din dome
niul agriculturii.

In loji se aflau tovarășii: general de 
armată Emil Bodnăraș, C. Pîrvulescu, D. 
Coliu, I. Fazekaș, Constanța Crăciun, L. 
Răutu, Liuba Chișinevschi, M. Dalea, Ste- 
lian Moraru, C. Mateescu, Ghizela Vass, 
Ofelia Manole și alții.

Erau prezenți conducători al institu
țiilor centrale de stat economice și cultu
rale, ai organizațiilor obștești, ziariști ro- 
mîni și străini.

Ședință de închidere a fost prezidată 
de tov. Gh. Apostol, prim secretar al C.C. 
al P.M.R.

Noi cadre de ingineri 
in industria ușoară

Recent, în întreprinderile industriei ușoare 
au fost repartizați numeroși ingineri tineri, 
absolvenți ai institutelor de învățămînt su
perior.

Din luna martie, în întreprinderile'textile 
vor lucra încă 162 de ingineri tineri dintre care 
mulți au absolvit cursurile Institutului de 
industrie ușoară din Iași. Printre aceștia se 
află și tinerii Larisa Drăguța, Șteian Da
rabant, Florica Cîmpeanu, Dumitru Șerbă- 
nescu, Liviu Groapă și Leopold Abramovici, 
care la examenele de stat au obținut califi
cativul „foarte bine" șl „bine". Ministerul 
Industriei Ușoare a asigurat tinerilor ingi
neri bune condiții de lucru.

Prin activitatea lor, tinerii ingineri vor 
aduce un aport prețios la organizarea mai 
bună a muncii, la sporirea producției textile 
și la îmbunătățirea calității produselor.

Semnam pentru pace, împotriva războiului atomic!
Au semnat Apelul Păcii

Cetățenii patriei noastre semnează cu 
mare însuflețire Apelul de la Viena al Con
siliului Mondial al Păcii, participînd cu 
toată hotărîrea la protestul sutelor de mili
oane de oameni împotriva pregătirilor pe 
care le fac cercurile agresive pentru dez
lănțuirea războiului atomic.

In regiunea București, campania de strîn- 
gere a semnăturilor pe Apelul Consiliului 
Mondial al Păcii se desfășoară intens. 
Cele 5.860 de echipe constituite în întreaga 
regiune, au strîns pînă în ziua de 28 februa
rie un număr de 699.876 semnături. Oame
nii muncii de pe ogoare și-au manifestat 
astfel hotărîrea de a se opune cu tărie pla
nurilor celor ce pregătesc războiul atomic.

Campania de strîngere a semnăturilor s-a 
și terminat într-o serie de comune și sate cai 
Sintești. Colibași, Izvoarele, Prundu, Ml- 
Icșești etc. din raionul Vidra, Viișoara, Pia
tra, Zimnicele-Năsturelu, Cervenia etc. din 
raionul Zimnicea, Dichiseni, Libertatea, N. 
Bălcescu, Al. Odobescu, Radu Negru, Peli
cani, Stoenești etc. din raionul Călărași și 
altele.

O vie activitate pentru strîngerea semnă
turilor pe Apel desfășoară și echipele de ce
tățeni din regiunea lași. In fabrici și insti
tute de cultură, Ia atelierele C.F.R. „Ilie Pin- 
til-le" ca și la Universitatea „Al. 1. Cuza“, la 
fabrica „Țesătura" și la Filiala Iași a Aca
demiei R.P.R., în cooperativele • meșteșugă
rești. în instituții, pretutindeni, intelectuali, 
muncitori, funcționari semnează cu încrede
re Apelul Păcii. Pînă la 28 februarie în în
treaga regiune s-au strîns aproape 300.000 
de semnături pe Apelul de la Viena.

Dîndu-și adeziunea lai cauza păcii și oon- 
dgmnînd pe ațîțătorii la război, țăranii mun
citori și intelectualii satelor din raionul Ca
racal semnează Apelul de la Viena cu încre
derea nestrămutată în forța de neînvins a 
lagărului păcii, Pînă în prezent, în întreg ra
ionul au fost strînse 41.206 de semnături pe 
Apelul Păcii. In unele cartiere din orașul 
Caracal, precum și în numeroase sate și co
mune din acest raion, Apelul de la Viena a 
fost semnat de către toți cetățenii. In comu
na Rotunda, de pildă, Apelul Păcii a fost 
semnat de 2.400 de cetățeni, în comuna 
Gostavăț de 2.244, iar în orașul Caracal de 
8.808 locuitori. (Agerpres)

In continuarea discuțiilor au mai . luat 
cuvîntul: medic veterinar Nicolae Andrei, 
directorul stațiunii experimentale zooteh
nice Popăuți, raionul Botoșani, Bugy 
Pali, președintele sfatului popular al Re
giunii Autonome Maghiare, Vasile Florea, 
țăran muncitor cu gospodărie individuală 
din comuna Bosia, regiunea Iași și Covaci 
Sigismund, prim secretar al comitetului 
raional P.M.R. Cairei, regiunea Baia Mare.

Discuțiile, la care au luat parte 50 de 
persoane, au fost apoi încheiate.

Vorbitorii au împărtășit pe larg expe
riența pe care au dobîndit-o în diferitele 
sectoare ale muncii în agricultură. Ei au 
exprimat hotărîrea unanimă a maselor 
largi muncitoare de a-Și spori în anul 
1955 contribuția la dezvoltarea agricul
turii.

Primit cu aplauze puternice, a luat 
cuvîntul tovarășul Gh. Gheorghiu-Dej, 
președintele Consiliului de Miniștri, care 
a făcut o amplă expunere privind cele 
mat importante probleme ale agriculturii 
țării noastre, stabilind sarcinile sfaturilor

Punerea în valoare 
a unui zăcăniînt petrolifer 

părăsit
PLOEȘTI (de la corespondentul nostru).— 

Printre recentele succese obținute de petro
liștii de la schela Boldești, de o importanță 
deosebită este descoperirea și punerea în 
valoare a unui zăcămînt de țiței abandonat 
ca neproductiv de către societățile petrolifere 
capitaliste. Geologii trestului 3 Ploești, folo
sind metodele geologilor sovietici Gubchin, 
Brod, etc., au reușit prin cercetările între
prinse pe teren să descopere nu numai ren
tabilitatea momentană a acestui zăcămînt 
ci să întrevadă mari perspective de exploa
tare în viitor.

Pînă acum, petroliștii schelei Boldești au 
reușit să extragă din acest zăcămînt sute de 
tone de țiței zilnic.

In Regiunea Autonomă Maghiară

j- iivc uni negiuiiea Auiviiuma iviagniara semnează npeiui consil iului
f Mondial ai Păcii, împotriva folosirii armelor atomice.
I In foto: Semnează Iaross Bela, prelat papal.

Scrisoarea lui
TG. OCNA (de la corespondentul nostru). 

— In orașul Tg. Ocna pe Apelul către 
popoarele lumii au fost strînse, pînă acum 
cîteva zile, 4574 semnături. Printre cei care 
au semnat Apelul se numără și bătrînul Na- 
sie Af'.oarei, în vîrstă de 63 de ani. După ce 
a semnat Apelul, bătrînul Naisie a adresat 
o scrisoare Comitetului raional de luptă 
pentru pace, în care arată că lui și familiei 
sale războiul le-a adus numai nenorociri.

„In primul război, din 1916, mi-a fost ucis 
tm frate, arată în scrisoare bătrînul Nași* 

populare, ale Ministerului Agriculturii și 
Silviculturii și ale celorlalte ministere, 
ale organelor și organizațiilor de partid, 
pentru mobilizarea tuturor forțelor în ve
derea dezvoltării agriculturii.

Expunerea a fost îndelung aplaudată. 
Participanții la consfătuire și-au exprimat 
cu căldură adeziunea la planul de măsuri 
inițiat de partid și guvern pentru ridicarea 
pe o treaptă superioară a agriculturii în 
acest an și hotărîrea de a-l aduce la înde
plinire.

A vorbit apoi tovarășul dr. Petru Groza, 
președintele Prezidiului Marii Adunări 
Naționale.

Cuvîntul de închidere a consfătuirii a 
fost rostit de tov. Gh. Apostol, care a sub
liniat necesitatea mobilizării tuturor for
țelor pentru realizarea sarcinilor trasate 
de partid și guvern, aceea de a obține în 
anul 1955 o producție de cel puțin 2000 
kg. porumb boabe la hectar, 10 milioane 
tone de grîu și porumb.

Cu aceasta, lucrările consfătuirii s-au 
încheiat (Agerpres)

încălțăminte 
mai multă și mai ieftină

ORADEA. — Muncitorii și tehnicienii de 
la fabrica „Solidaritatea" din Oradea acor
dă atenție descoperirii și folosirii rezervelor 
interne în vederea sporirii producției de în
călțăminte. De curînd, la secțiile rihtuit și 
tălpuit au fost instalate benzi glisante, care 
au contribuit la creșterea productivității 
muncii cu 80 la sută. Numai de la 1 la 19 
februarie muncitorii de la aceste secții au 
executat operațiile respective la 4 380 pe
rechi de încălțăminte mai mult decit.în luna 
ianuarie. In prezent se fac amenajări pentru 
lărgirea capacității de producție la secția 
croit.

Producția de încălțăminte crește simțitor 
și datorită folosirii raționale a materiei pri
me. La secția de croit a fabricii, unde se 
aplică cu mult succes metoda sovietică Ko- 
rabelnicova și inițiativa lui Nicolae Militaru, 
s-au economisit între 1 și 19 februarie peste 
60.000 dm. p. de piele. De asemenea colec
tivul acestei secții a economisit 30.680 dm.p. 
meșină. (Agerpres)

Nasie Afloarei
Cel de al doilea război mi-a răpit un ginere, 
iăsînd doi nepoți orfani și pe fiica mea vă
duvă. Am semnat Apelul alături de ceilalți 
oameni cinstiți pentru a opri mina celor care 
vor să dezlănțuie războiul atomic".

Bătrînul Nasie Afloarei și-a întărit semnă
tura pe Apel, luîndu-și angajamentul să fie 
în frunte la executarea arăturilor și însă- 
mînțărilor de primăvară și să-și semene po
rumbul în cuiburi așezate în pătrat, lucrînd 
apoi culturile cît mai bine pentru a strînge 
recoltă bogată.

Lămpi cu radiații inlraroșil 
folosite în industria alimentară

Lampa pentru radiații infraroșii, realizată 
în țara noastră este folosită cu mult succes 
în medicină, în industria medicamentelor și 
industria ușoară. In industria de Încălță
minte, de pildă, cu ea 6e pot usca 700 pe
rechi de încălțăminte în numai 18 minute în 
loc de 24 de ore.

Zilele trecute, lămpile pentru radiații infra
roșii au fost introduse și în industria produ
selor zaharoase. Utilizarea lămpii pentru ra
diații infraroșii la uscarea bomboanelor dra- 
jeuri duce la scurtarea ciclului de fabricație 
al acestora de 3 ori. Datorită acestui fapt, 
în secția drajeuri a fabricii „Fraga" din Ca
pitală se va putea obține o producție dublă, 
productivitatea muncii va crește în aceeași 
măsură, iar calitatea produselor va fi mult 
îmbunătățită.

Roadele întrecerii
Colectivul de mecanizatori al gospodăriei 

de stat din Urleasca, raionul Brăila, antre
nat în întrecerea socialistă, a reușit să re
pare în întregime uneltele agricole.

In această muncă s-au evidențiat tov. Mi
hai Mușat și Simion Constantin, care au în
deplinit sarcinile cu 2 zile înainte de terme
nul fixat.

Mecanizatorii de la Urleasca au primit un 
prețios sprijin în această acțiune și din par
tea muncitorilor din industrie veniți aici. ,

GH. ȘTEFANESCU 
corespondent voluntar

Spectacole pentru tineret
Teatrul Național „I. L- Caragiale" a luat: 

inițiativa prezentării în fiecare duminică di
mineața, a unui spectacol pentru tineret. La 
aceste spectacole își dau concursul artiști de 
la Teatrul Național ,,I. L. Caragiale" împreu
nă cu alte formațiuni artistice din Capitală.

Primul spectacol de acest fel a avut loc 
duminică 27 februarie în sala „Filimon Sîr- 
bu“, cu piesa într-un act „Ursul" și mono
logul „Ravagiile tutunului" de A. P. Cehov- 
Și-au dat concursul în cadrul acestui spec
tacol, alături de artiști ai Teatrului Națio
nal „I- L. Caragiale" și formațiuni artistice 
ale Ansamblului de estradă și ale Filarmo
nicii de Stat.

Acest spectacol pentru tineret se va repeta 
și în dimineața zilei de duminică 6 martie 
iar în seara aceleiași zile Teatrul Național 
„I. L. Caragiale" va prezenta piesa „Viață 
nouă" de Mlloslav Stechlik.

Muzeul teatrului ieșan
IAȘI (de la corespondentul nostru). —- 

Pentru a cultiva în rîndul spectatorilor gus
tul pentru arta teatrală, pentru a-i ajuta să 
cunoască tradiția teatrului ieșean, colectivul 
de conducere al Teatrului Național din Iași 
a organizat, în incinta teatrului, un muzeu. 
In acest muzeu sînt expuse materiale de tot 
felul care oglindesc dezvoltarea teatrului 
din Moldova de la începuturile Iul pînă in 
ziua de astăzi.

înainte de începerea spectacolelor șl în 
pauze, numeroși spectatori vizitează muzeul 
teatrului, luînd cunoștință de cele mai buna 
piese jucate aici și de artiștii de seamă ai 
Moldovei, care s-au produs în decursul ani
lor pe scena Teatrului Național din Iași.

Contribuția fiecăruia

Ion Vasilescu
compozitor, laureat al Premiului de Stat

Intr-unui din recentele cenacluri ale Uniunii 
Compozitorilor, in care se dezbăteau proble
mele muzicii de masă, maestrul Ion Chi- 
rescu a atras atenția compozitorilor asupra 
marii necesități a creației de cîntece pentru 
copii, pentru copiii noștri, muguri ai 
vieții care așteaptă să-șj desfacă brațe-e in
tr-o lume mai bună și pașnică. Cuvintele Iul 
au fost aplaudate și toți am simțit datoria 
ce o avem pentru asigurarea viitorului leri- 
cit al copiilor noștri, copiilor țării. Mulți 
dintre noi au și realizat cîntece pentru co
pii, iar alții și-au luat un angajament sin. 
cer ca după puterile lor să contribuie cu cîn
tece care să facă și mai frumoasă viața ce
lor mici. Recent, Uniunea noastră a primit 
Apelul Comitetului Democrat al Femei cr 
din R.P.R. prin care se cere sprijinul creați
ei. muzicale in lupta ue care o duc temeile 
din țara noastră pentru pace. 8 Martie — 
Ziua Internațională a Femeii, 1 Iunie — Ziua 
Internațională a Copilului, precum și Con
gresul Internațional al Femeilor Democrate 
care .se va. ține anul acesta, sînt trei da.e 
sărbătorești în politica de pace pe care o 
duc femeile din lumea întreagă indherent de 
naționalitate, rasă și religie. De asemenea 
Festivalul Mondial al Tineretului care va 
avea loc anul acesta la Varșovia.

Toate acestea sînt evenimente a căror 
importanță capitală pentru apărarea păcii 
înseamnă și o chemare solemnă pentru toți 
creatorii din țara noastră. Contribuția fie
căruia dintre creatori, compozitori și poeți, 
oric:t de modestă ar fi, dacă este izvorîtă din 
profunda aderare la ideca menținerii păcii 
șl stăvilirii războiului este o armă și o ga
ranție în plus pentru victoria finală a torțe"" 
lor păcii.

Eu personal am trăit clipele de groază ale 
celor două războaie mondiale ale secolului 
nostru și vreau să cred că în locul unui răz
boi distrugător al tezaurului civilizației pă
mântene, se vor găsi soluții pașnice de re
zolvare a tensiunii actuale.

Cu aceste sentimente am semnat Apelul 
Păcii.
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Consfătuirea fruntașilor în agricultură cu privire la executarea în bune condiții și la timp 

a lucrărilor agricole în anul 1955 în vederea obținerii unor recolte bogate
(Urmare din nr. 3235)

Cuvîntul tov. MARIN CURCA
președintele întovărășirii din satul Cioroiu Nou, raionul Băilești, 

regiunea Craiova
Este a doua oară cînd particip la consfă

tuire ou fruntașii recoltelor bogate. Dacă în 
1954 am vorbit în numele a 78 de membri 
ai întovărășirii, astăzi vorbesc în numele a 
183 membri.

Anul trecut noi am obținut 54 vagoane 
«feclă de zahăr de pe 18 ha., cu tot timpul 
neprielnic.

Acum o să arăt felul cum am muncit noi 
pentru această producție. Noi am căutat să 
semănăm sfecla de zahăr după păioase, și 
am semănat după grîu. Imediat după sece
ratul griului am făcut dezmiriștituil la o a-- 
dîncime de 5—6 cm. După aceastai, la o lună 
de zile, am făcut arătura adîncă ca să se 
poată strînge apă în teren. Acestea au fost 
muncile făcute în toamnă. In primăvara ai--- 
oului 1954, cînd terenul a permis să intrăm 
pe el, am venit cu atelaje și am făcut gră- 
patul la întreaga suprafață. Apoi am primit 
semințe de la fabrica de zahăr pe care le-am 
pus la iarovizare ca să poată răsări mai 
repede.

După ce am grăpat, la cîteva zile am 
venit și-am aruncat praf de azotat și oainită; 
după aceea am băgat prășitoarea ca să 
putem să afinăm terenul. Din nou am gră
pat tereriul, iar la două zile am însămînțat 
sfecla de zahăr cu semănătoarea. Semințele 
fiind iarovizate, au răsărit la 5-6 zile. Duipă 
12 zile am făcut prima prașilă; după aceea, 
cam la 7-8 zile am venit și am făcut răritul,

Cuvîntul tov. GHEORGHE BOTEZATU
țăran muncitor din comuna Romîni, raionul Buhuși, regiunea Bacău

Stat țăran mijlocaș di.n raionul Buhu-și, re
giunea Bacău. Am opt copii și ca proprie
tate 4 ha. de pământ. Aceasta- m-a făcut să 
aplec urechea la învățăturile date de ingineri 
și tehnicieni prin diferite conferințe ținute 
la căminul cultural și totodată să citesc o 
serie de broșuri ta care am văzut sfaturi a- 
grotehnice. După aceste sfaturi am reușit să 
culeg în 1953 de pe un sfert de ha. cantita
tea de 9.720 kg. sfeclă de zahăr. Cu toată 
seceta care a bîntuit regiunea noastră ta 
1954, tot de pe un sfert de hectar, am obți
nut .10.080 kg. sfeclă de zahăr, ceea ce face 
40.320 kg. la hectar.

Cum am procedat? Am însămânțat sfecla 
ta urma porumbului. Toamna, după ce am 
cules porumbul, am cărat 16 care de gunoi 
bine putrezit. Acest lucru a durat două zile. 
După aceea am împrăștiat gunoiul și am 
trecut la arat. Am făcut o arătură, după cît 
s-a putut, la 22—25 cm. adîncime. Arătura a 
rămas în brazdă crudă peste iarnă.

Primăvara-, rând pămîntul -s-a zvln-tat, am 
grăpat de 2—3 ori ptaă cînd pămîntul s-a 
afinat, iar la începutul lui aprilie cînd am 
primit sămânța, m-am dus și am semănat. 
Am făcut o s-ingură greșeală, că nu am făcut 
ia-rovizarea seminței, însă am pus un pumn 
de orz și mi-am putut însemna rândurile pen
tru ca să dau prașilă oarbă. După ce sfecla a- 
răsărit, i-am făcut buchetatul. După aceea 
am trecut la rărit. Dar iată ce am făcut: 
Familia mea- este compusă din 4 oameni 
mari și mai am încă 4 copii care pot să mă 
ajute. Eu am trecut înainte, împreună cu 60- 
ția și cei doi băieți, făcînd buchetatul, iar

Cuvîntul tov. AUGUSTIN SALAI
țăran muncitor din satul Moșnița Nouă, regiunea Timișoara

Țăranul muncitor Augustin Salai din se
tul Moșnița Nouă, regiunea Timișoara, a e- 
■ratat că are 4 hectare de pămînt. Lucrez pă- 
mintul după mimmul agrotehnic, durând pe 
cîmp gunoi d? grajd și făcînd arături adînci 
de toamnă Astfel am reușit ce în a-nul 1953 
să obți:’3.200 kg. grîu la hectar, iar în anul 
‘95’’ am obținut 1.740 kg. grîu la hectar. In

Cuvîntul tov. ION DOROBANȚU
directorul uzinelor „

In cursul lunii februarie 1955 am înde
plinit sarcinile producției de piese de 
schimb șl de agregate pentru semănători. 
Această sarcină pe care am avut-o de fapt 
pentru întreg trimestrul, am realizat-o pînă 
la sfîrșitul acestei luni. Piesele de schimb 
pentru .semănători și semănătorile fabricate 
de uzina noastră vă vor ajuta pe dvs. să 
faceți însămînțări la timp, să realizați o 
cantitate mai mare de cereale boabe.

Pentru mecanizarea agriculturii în urmă
torii 2—3 ani, începînd chiar din anul a- 
cesta, am început să fabricăm mașini noi, 
printre care cositori mecanice șl secerători 
cu tracțiune animală. Aceste mașini, după 
cum se știe, sînt destinate gospodăriilor in
dividuale Și întovărășirilor.

Noi ne vom strădui ca aceste mașini să 
fie de calitate cît mai bună șl la un preț 
accesibil în special gospodăriilor individuale.

Pînă la începerea recoltării din acest an, 
vom da în exoloatare 250 secerători pologl- 
toare și 550 cositori mecanice, urmîn-d ca 
pentru campaniile următoare de secerat, de 
co-sit trifoi, lucernă etc. să dăm restul, li
vrând în cursul acestui an 1.500 de mașini.

In afara rezultatelor pozitive pe care în
treprinderea noastră le-a obținut, știm că 
produsele noastre mai au o serie de lipsuri. 
Noi n-arn făcut totul pentru ca mașinile 
noastre să fie de bună calitate. Concern 
trîndu-șl atenția asupra defecțiunilor sem

Cuvîntul tov. ANGHEL BODÎRLÂU
prim secretar al comitetului raional de partid Turnu Măgurele, 

regiunea București
Ințelegînd însemnătatea sarcinii trasate 

de partid în privința dezvoltării agriculturii, 
comuniștii au mobilizat țărănimea munci
toare la aplicarea metodelor agrotehnice.

O metodă însemnată în mobilizarea țără
nimii muncitoare au fost consfătuirile de 
producție atît pe comune cît și pe raion, 
în cadrul cărora a fost răspîndită experiența 
fruntașilor recoltelor bogate.

In 1953 pe întreg raionul nostru am ob
ținut la porumb peste 2.000 kg. boabe la 
hectar. Parțial am avut unele rezultate mai 
bune.
f La gospodăria agricolă colectivă din Slo- 
tezia Mindra, care are o suprafață de 2.500 
na. teren, am organizat un schimb de ex
periență. Au participat toți tehnicienii din 

fcjfaion, conducerile întovărășirilor și gospodă
riilor colective, activiști de partid șl preșe- 
dinții sfaturilor populare. Tehnicienii cei 

/mai pregătiți au făcut demonstrații practice 
pe 10 hectare. Această gospodărie colectivă 

lăsînd o singură plantă la cuib. La 5-6 zile 
am făcut prășii a a doua. Pe urmă am făcut 
încă două prașile.

Eu, deosebit de ceilalți tovarăși ai mei, 
avînd experiența de la- consfătuirea din anul 
1954, pe o suprafață de 0,25 ari am băgat 
îngrășăminte chimice la prașila a doua.

Aceasta a fost ca un exemplu viu pentru 
toți membrii întovărășirii, cit și pentru cei
lalți țărani muncitori din satul nostru. De 
pe suprafața de 0,25 ari am obținut o pro
ducție de 11.825 kg.

Pentru recolta pe care noi am obținut-o 
de pe cele 18 ha. cu sfeclă de zahăr, noi am 
primit din partea statului 183.000 lei, 4.200 
kg. zahăr, 1.660 metri pînzetuiri. Acesta a 
fost -un imbold în toată regiunea Craiova, 
pentru că în urmă, noi am evul o consfă
tuire î-n satul nostru cu toți inginerii, tehni
cienii și fruntașii din regiune și le-am ară
tat practic metodele de muncă pe care noi 
le întrebuințăm pentru -mărirea producției.

La plecarea mea din sat, tov. Ștefan Au
rel, secretarul organizației de bază, Mihai 
Aurel și alți membri ai întovărășirii mi-au 
spus ca să asigur consfătuire» că membrii 
întovărășirii noastre vor munci cu și mai 
mult drag și avînt pentru mărirea continuă 
a producției, așa cum prevede proiectul de 
Directive al celui de al Il-lea Congres al 
P.M.R. cu privire la dezvoltarea agriculturii 
în următorii 2-3 ani.

ceilalți smulgeau plantele firave, lăsând plan, 
tele cele mai mari, mai frumoase și cu frun
ze răsfirate. Duipă 10—12 zile i-am mai dat 
o prașilă. Pentru mine este destul de ușor 
pentru că am familie mare care mă ajută în 
muncă.

In 1954 după cum știți a fost o zăpadă 
mare. Și pe tarlaua mea a fost zăpadă mare, 
dar primăvara nu a -plouat și pentru ca să 
mențin apa în pămtat am prășit acest sfert 
de hectar de 6 ori; am vrut să astup astfel 
crăpăturile, ca să nu 6e piardă apa.

Aplicând aceste lucrări am. obținut recolta 
despre care am spus și am luat în toamna 
trecută 3.600 lei, 86 kg. zahăr, borhot și al
tele.

Banii au fost foarte buni: ml-am cumpă
rat îmbrăcăminte și încălțăminte pentru co
pil; bine mi-a venit și zahărul, deși de pe 
-urma lui' am avut unele „neajunsuri": ,,ră
ceam" des, atît eu cit și tata și toți ai ca
sei. l^a răceală îi bun ceaiul fierbinte, dar 
îi mei bun cînd îi și dulce! (Rîsete In sală, 
însuflețire).

Recoltă buna am avut și la porumb. De 
pe 42 prăjini (75 ari) am scos 4.600 kg.

Un tovarăș s-a plîns aici de pălămidă, 
Mi-ași îngădui să-i dau un sfat. Eu obiș
nuiesc ca în fiecare an să-mi însămânțez cu 
trifoi o jumătate de hectar. Trifoiul e bun 
în primul rînd ca plantă furajeră și este cel 
-mai mare , dușman al buruienilor. De aceea 
eu recomand tovarășului să -tasămînțeze și 
el trifoi. In urma trifoiului piere pălămidă 
care împiedică dezvoltarea plantelor.

a-nul 1954 nu am obținut o recoltă așa cum 
trebuie, pentru că în raza comunei noastre 
terenul a fost inundat din oauza ploilor to
rențiale.

îmi iau angajamentul ca în 1955 să pto- 
duc mai bine, cu 50 la sută mai mult decît 
în anul 1954.

Semănătoarea** din București
nalate pe teren, colectivul nostru a reușit să 
aducă serioase îmbunătățiri mașinilor pe 
care le fabricăm. S-au adus îmbunătățiri la 
aparatul de legat al seceră terilor-teta tori, 
s-a trecut la fabricarea de șuruburi mai 
bune pentru aparatele de tăiat, s-a îmbu
nătățit calitatea tuburilor flexibile de la ma
șinile de semănat.

Toate acestea nu ne mulțumesc pe noi 
cel care fabricăm mașini agricole. De 
aceea vom organiza serios studiul mașini
lor în exploatare și pe baza rezultatelor pe 
care le vom avea, vom merge mai departe 
la îmbunătățirea calității mașinilor.

Vreau însă să spun că în exploatarea ma
șinilor agricole, unii mecanici și îngrijitori 
nu ounosc îndeajuns metodele de întrebuin
țare și întreținere a utilajelor. Uzina noa
stră, în afară de sarcinile de plan pe care 
le are, așa cum a făcut șl anul trecut, va 
sprijini instruirea unor mecanici prin șco
larizarea lor la noi în uzină și prin trimi
terea de instructori pe regiuni. Propun de 
aceea ca Ministerul Agriculturii șt Silvi, 
culturii să trimită la uzina noastră periodic 
grupuri de cîte 50 de mecanici pentru in
structaj.

De asemenea să se organizeze în prima 
parte a lunii iunie un instructaj cu meca
nicii pe regiuni, la care noi vom trimite 
instructorii necesari.

a obținut pe 400 ha., 3.000 kg. porumb 
(boabe) la hectar.

Partea cea mai însemnată a suprafețelor 
din gospodăriile colective șl întovărășirile 
agricole s-a însămînțat în cuiburi așezate în 
pătrat.

La consfătuirea pe raion, noi am analizat 
împreună cu fruntașii recoltelor bogate mă
surile care trebuie luate pentru obținerea de 
producții mari la hectar. Pentru campania 
din primăvara aceasta am luat o serie de 
măsuri concrete cu ajutorul cărora vom 
putea obține în anul 1955, o oroducție de 
3.000 kg. porumb boabe la hectar.

In gospodăriile agricole colective oa și în 
întovărășiri, adunările generale au aprobat 
ca anul acesta însămînițatul porumbului să 
se facă în cuiburi așezate în pătrat. Această 
metodă Va permite gospodăiiilor collective și 
întovărășirilor agricole să depășească pro
ducția de 3.000 kg. porumb boabe la hectar. 
In sectorul individual se va putea obține o 

producție tot așa de mare datorită faptului 
că S.M.T.-urile siînt înzestrate cu noi. mașini 
și au posibilitatea de a asigura executarea 
de lucrări și în acest sector.

Apoi, tov. Anghel Bodîrlău a vorbit des
pre lipsurile ce există în activitatea organi
zațiilor de partid în ce privește combaterea 
metodelor învechite de cultivare a pămîn- 
tului, sprijinirea gospodăriilor colective și 
întovărășirilor pentru o mai bună organi 
zare a muncii șl respectarea statutului. El

Cuvîntul tov. VASILE FLOREA
țăran muncitor din comuna Bosia, raionul Iași, regiunea Iași

In anul 1953, conform decretului 308, mi 
s-au dat și mie 2 hectare de pămînt din 
care 1,50 ha. într-un loc și 0,50 ha. în alt 
loc. Acea jumătate de hectar a fost pămînt 
înțe’.enit, un pămînt părăginit. L-am curățit 
de spini, de cioturi și am luat două perechi 
de boi din sat, le-am pus la plug și am fă
cut o arătură de 25 cm. Din toamnă, l-am 
lăsat pînă în primăvară. Cînd pămîntul a în
ceput să se zvînte, i-am dat o boronitură. 
Poate dumneavoastră o să mă întrebați de 
ce nu l-am boronit toamna, de ce l-am bo- 
ronit primăvara ? Dacă arătura de toamnă 
nu este boronită, zăpada care vine se așează 
pe pămînt; brazdele de toamnă fiind groase, 
bolovanii sînt mari și zăpada se oprește, nu 
poate să o ia vîntul ca de pe o masă. In 
felul acesta noi menținem umezeala în pă 
mint

După ce am făcut boronitură primăvara, 
i-am mai făcut o boronitură ceva mai tîrziu. 
După aceea am luat marcatorul și ajutat de 
tovarășul tehnician și de tovarășul preșe
dinte al sfatului popular am pus porumbul 
în cuiburi așezate în pătrat. L-am luat la 
prășit după 4 săptămîni. La noi se prășește 
după ajutat, se string 10-12 cetățeni și se 
ajută unul pe altul. Eu am luat-o mai îna
inte pentru că ceilalți au zis că nu este de 
prășit.

M-am dus și l-am prășit; porumbul era 
mic. Cînd s-au uitat prășitorii în urmă, 
m-au întrebat: „ce prășești că nu se vede 
nimic ?“ Eu le-am spus „lasă că nu are ni
mica".

Cuvîntul tov. CONSTANTIN TĂNASE 
președintele gospodăriei agricole colective din comuna Golășei, 

regiunea Galați
Un loc important în ridicarea nivelului cul

tural ș’ profesional al colectiviștilor din gos
podăria noastră l-au avut cursurile trienale.

Am 6ă vorbesc de cultura porumbului. încă 
din toamnă, suprafața cultivată a fost fă
cută ogor. După topitul zăpezii i s-a dat o 
boroană. După aceea, pînă la însămînțat s-a 
mai făcut de 3—4 ori boronitul.

Apoi s-a însămînțat cu mașina trasă de 
tractor și cu mașinile trase de animale.

La cultura porumbului am aplicat trei pra
șile, iar pe suprafața însămânțată în cuiburi 
așezate în pătrat patru prașile. Astfel, de pe 
700 ha. de pămînt am obținut 2260 kg. la 
hectar, iar de pe cele 120 ha. însămânțate în 
cuiburi așezate în pătrat am obținut cîte 4500 
kg. porumb boabe la hectar.

Cuvîntul tov. GHEORGHE GHEORGHIU
țăran muncitor din comuna Străoane, raionul Panciu, regiunea Bîrlad

Sînt un țăran mijlocaș, nici nu muncesc 
cu ziua, nici nu pun oameni cu ziua, ci mun
cesc împreună cu soția mea.

Pentru anul acesta s-a pus sarcina de a 
recolta 2.000 kg. porumb boabe la hectar. 
Eu cred că o să îndeplinim sarcina asta, 
pentru că nu este mare și pentru că sînt 
locuri unde se pot scoate recolte mult mai 
mari. Eu am obținut de pe un hectar o re
coltă de 4.914 kg. porumb boabe și 320 kg. 
fasole.

Din fericire, în țara noastră avem un pă
mînt foarte bun și roditor^, dar acest pă
mînt trebuie muncit cu drag și ou tragere 
de inimă ca să poată produce și mai mult. 
Dacă nu l-ai muncit bine, ci la voia întîm- 
plării, obții rezultate slabe.

Să vedem cum venim în ajutorul plantelor 
te pămîntul sărac și cum le apărăm de se
cetă. Eu. personal nu am avut norocul să. 
am pămînt gras. Acum am un hectar de pă
mînt argilos, de deal, lingă pădure. Pe a- 
cest pămînt duc tot gunoiul de la vite și 
mai și cumpăr de unde găsesc. Pămîntul cu 
cît este mai slab, cu atît trebuie îngrijit mai 
bine.

Mare greșeală face cel care svîrle gunoiul 
și cel care îl dă pe toc.

Pămîntul meu l-am arat toamna, adine, 
cît au putut trage boii la plug. Arătura de 
toamnă este adevărata arătură de bază. A- 
cum primăvara, din timp, cum 6-a zvintat 
pămîntul, boronim arătura pe care am fă
cut-o din toamnă, iar dacă Iarna a fost mai 
mult uscată, atunci peste arătura făcută 
din toamnă dăm cu tăvălugul sau cu tăvălu
gul dălțuit. Eu am făcut un tăvălug din 
lemn de stejar.

înainte de semănatul porumbului am arat

Cuvîntul tov. CONSTANTIN COLCEAG
președintele întovărășirii agricole „Drum Nou“ din Corabia, 

regiunea Craiova
Țin să mulțumesc partidului și guvernului 

de cinstea pe care mi-au făcut-o dîndu-mi 
putința să iau parte astăzi la această cons
fătuire, unde am avut de învățat multe.

Țin să vă dau și eu oîteva exemple din 
întovărășirea noastră.

Metoda mea de muncă ca membru și pre
ședinte al întovărășirii „Drum Nou" din Co
rabia pentru a obține o recoltă bogată la 
hectar a fost următoarea :

— Majoritatea arăturilor — chiar de la 
începutul întovărășirii noastre — au fost fă
cute cu tractoarele stațiunii de mașini din 
Corabia. Arătura făcută adânc din toamnă 
am lăsat-o în brazdă crudă, iar primăvara 
am grăpat-o de două ori. După ce porumbul 
a răsărit, am trecut la prășit. Am făcut trei 
prașile.

— La bumbac am făcut prașila de trei 
ori și ciupitul și cîrnitul,

înainte de însămînțarea bumbacului, în 
1953 am pus îngrășăminte chimice pa o su
prafață de 5 hectare. In 1954 am aplicat de 
asemenea îngrășăminte și am mai pus și 100 
kg. granule.

In 1954, la bumbac am obținut 700 kg. la 
hectar în timp ce țăranii cu gospodării indi

Cuvîntul tov. DRAGHINA CURTU
președinta gospodăriei agricole colective din comuna Semlac, 

regiunea Arad
La baza organizării muncii în gospodăria 

noastră colectivă stă brigada permanentă.
In gospodăria noastră colectivă avem in 

prezent 563 brațe de muncă, repartizate în 
brigăzi permanente: 4 brigăzi de cîmp, o 

a arătat că comitetul raional de partid va 
da un ajutor mai temeinic și mai concret 
organizațiilor de bază în vederea lichidării 
acestor lipsuri, în vederea îmbunătățirii me
todelor lor de muncă, în așa fel încât ele să 
mobilizeze pe toți țăranii muncitori din ra
ion, la lupta pentru obținerea unei recolte 
bogate care să contribuie la realizarea sar
cinii trasate de partid : 10 milioane tone de 
cereale, 2.000 de kg. porumb boabe la hec
tar.

M-am dus 1a. o săptămână la ogor să văd, 
și porumbul meu era cam de 25 cm. La cei
lalți deabia se vedea.

După 3 săptămîni de la> prașila dinții, 
m-am dus la prașila de a doua și porumbul 
era pînă la brâu. După 3 săptămîni de la 
prașila a doua m-am dus să prășesc a treia 
oară. Porumbul era cît mine. M-am dus de 
l-am copilit și i-am dat cu sapa. Așa l-am 
lăsat pînă în toamnă, cînd l-am tăiat, l-am 
dus acasă și am obținut o recoltă de 5.800 
kg. știuleți de pe jumătate de hectar.

Totuși nu sînt mulțumit. Dacă pe la noi 
nu era secetă și dacă aveam vite trăgătoare 
de pe toamnă ca să pot căra gunoiul, era cu 
totul alta, puteam să produc mei mult.

Pămîntul meu nu este cel mai bun pă
mînt; este alt pămînt mai bun, de exemplu, 
chiar vecinul de lingă mine are pămînt 
mai bun, dar el ai ieșit tîrziu, a semănat cu 
mina și la hectar a făcut numai 650 kg. Așa 
sînt Gheorghe Ailiei, Costică Hreaipcă, Va- 
si.le Constantin și alții. Eu am înțeles că o 
prașilă mai mult este ca și o ploaie bună, că 
nu dă voie să crape pămîntul, să răsufle ca 
să iasă apa din pămînt.
. Este foarte justă sarcina trasată de par

tid ca să scoatem la hectar 2.000 kg. boabe 
porumb. Dacă cetățenii își dau interesul să 
muncească pămîntul, pot să aibă mai mult.

După 23 August 1954 am făcut o întovără
șire în comuna Bosia. Am arat tot pămîitul 
din toamnă cu tractorul pentru că am înțe
les că e mult mai bună arătura cu tractorul 
decît arătura cu plugul tras de vite.

Aplicând regulile agrotehnice am obținut 
de pe 100 ha. în medie 700 kg. bumbac la 
hectar, iar parțial peste 900 kg. în timp ce 
în sectorul individual s-a obținut o recoltă 
mult mai mică. Veniturile obținute de noi au 
fost de 350.000 lei. plus 1100 kg. sodă, 40,000 
kg. porumb în urma cărui fapt am cumpă
rat un camion.

Tovarăși, am studiat cu atenție proiectul 
de Directive al celui de al Il-lea Congres al 
Partidului nostru cu privire la dezvoltarea 
agriculturii în următorii 2—3 ani. Analizînd 
situația de la noi și metodele ce trebuie apli
cate, gospodăria noastră colectivă și-a pro
pus să obțină în anul acesta 3000 kg. porumb 
boabe la hectar, 2500 kg. grîu la hectar, 1600 
kg. de floarea-soarelui și 900 kg. de bumbac 
la hectar.

numai Ia 8-10 cm. Apoi am semănat porum
bul. Aș fi semănat în pătrat, dar am semă
nat și fasole și atunci nu am mai putut se
măna în pătrat.

După semănat am așezat pămîntul cu 
tăvălugul. Cînd porumbul a crescut în trei 
frunze, am dat cu boroana. La vreo săiptă- 
mînă după ce am dat cu boroana, am înce
put prășitul și am rărit. La a doua prăși- 
tură am lăsat firele ka 70 om. unul de altul. 
De ce nu le-am rărit dintr-o dată? Se în
tâmplă de multe ori de vin niște lighioane 
de gîndaci negri, care atacă planta. Eu nu 
răresc porumbul de prima dată, pentru că îl 
răresc și ele și mă sărăcesc.

Ne întrebăm noi acum de cîte ori prășilT 
porumbul? Nu este o lege. Nu este adevărat 
că prășim de două ori. II prășim de atîtea 
ori ca pămîntul să nu aibă buruiană nicio
dată, pentru că orișice. buruiană ivită prin 
tre plante este în dauna plantei semănate

Hectarul meu de pămînt fusese foarte să
rac, dar l-am îngrășat foarte bine cu gunoi 
și astfel mi-a dat 4.914 kg. boabe porumb și 
320 kg. fasole.

Meritul meu este că am muncit, dar un 
merit mare au și tehnicienii care au scrf- 
sau au venit personal în mijlocul nostru de 
ne-au sfătuit.

Sînt om bătrân, am 71 de ani, socotesc că 
soarele meu este pe sară. Dar aș vrea ca 
toți oamenii să se avînte la muncă cil tra
gere de inimă, că eu sînt încă în stare să 
mă iau la întrecere cu orișice voinic care la 
sapa în mînă. Aș vrea ca și ceilalți cetățeni 
și vecini ai mei să mă întreacă pe mine 
Iar eu șă nu mă cobor de la nivelul acesta 
în jos. Și atunci am să-i salut pe dînșii cu 
tot respectul.

viduale au scos mult mai puțin. Este ade
vărat că în 1954 timpul nu a fost bun pen
tru bumbac. Dar urmările timpului nepriel
nic’noi le-am combătut gripând ușor scoarța, 
iar după răsărire, am completat golurile.

In 1953, în contul bumbacului am primit 
suma de 56.000 lei. Din această sumă s-a 
rezervat un fond de bază din care am cum
părat trei perechi de boi, o pereche de cai. 
o căruță si o grapă. In 1954 am primit suma 
de lei 44.898.

Pe lingă această sumă am mai primit și o 
primă de producție de 28.000 lei.

La porumb în urma muncii depuse am ob
ținut 2300 kg. boabe la Hectar.

Munca întovărășirii a fost organizată pe 
cele 13 atelaje pe care le avem și pe lingă 
care au fost repartizate brațele de muncă 
cu caracter permanent. In fruntea echipelor 
se află cîte un responsabil care mobilizează 
și ține evidența muncilor efectuate pe care 
o predă secretarului casier pentru evidență.

In încheiere, tovarășul C. Colcoag a pro
pus ca S.M.T. Corabia să dea un sprijin mai 
mare întovărășirii și să respecte contractul 
încheiat cu aceasta.

brigadă legumicolă, o brigadă zootehnică, 
8 ateliere anexe și personalul administra
tiv

Plănui de producție al gospodăriei a fost 
desfășurat pe fiecare brigadă în parte, re- 

partizîndu-se celor patru brigăzi de cîmp su
prafețe egale de teren, pentru a avea conti
nuitate in muncă. La fel și pentru brigada 
legumicolă, care are în primire suprafața de 
30 ha>. de legume și zarzavaturi și pentru 
brigada zootehnică, care are în primire în
tregul efectiv de animale din cadrul gospo
dăriei noastre colective.

In 1954, deși timpul n-a fost prielnic, prfri 
aplicarea metodelor agrotehnice înaintate, 
brigada a doua a obținut pe o suprafață de 
32 ha. o producție de grîu de 1.860 kg. la 
ha. Această producție a fost posibilă fiind
că griul a fost însămînțat în urma mazării 
furajere. Media pe gospodărie la producția 
de grîu în anul 1954 a fost însă numai de 
1052 kg. la hai

La cultura de porumb tot brigada a doua, 
care a fost declarată și brigadă fruntașă pe 
gospodărie, a obținut pe suprafața de 60 
ha. pe care a avut-o în primire o producție 
de 3.600 kg. la ha. în timp ce media pe în
treaga gospodărie n-a atins decît 1.800 kg. 
la ha. Recoltele deținute de brigada a doua 
se datorase aplicării metodelor agrotehnice.

Brigada legumicolă din gospodăria noas
tră colectivă, urmând îndrumările inginerilor 
agronomi, a făcut iarovizarea cartofilor și 
plantarea lor în luna iunie. Cu această me
todă înaintată s-au obținut 15.000 kg. la 
ha., o producție frumoasă pentru regiunea 
noastră, fiindcă în cultura obișnuită, cît de 
bine s-ar lucra pămîntul, se obțin recolte 
mici de tot.

Rezultate frumoase.s-au obținut și 1» plan
tele tehnice. La sfecla de zahăr am scos 
24.600 kg. la hectar.

Planul de producție pe 1955 prevede să 
obținem pe gospodărie la grîu o recoltă 
medie de 2.200 kg. lai ha. ; 1» porumb 3.000 
kg. boabe; la orz 2.400 kg.; la sfeclă de 
zahăr 3 vagoane la ha., iar la cartofi 2 va
goane la hectar.

După ce planul de producție a fost discu
tat în brigăzi, colectiviștii și-au luat anga^ 
jamentul să obțină recolte mai mari.

Cuvîntul tov. NICOLAE PRECUP 
țăran muncitor din comuna Blandiana, raionul Orăștie, 

regiunea Hunedoara
încă din 1948 am luptat și am cerut 

concursul tehnicienilor pentru cultura po
rumbului ; am vrut să scot o producție cît 
mai mare. In 1954 am ascultat fa o adunare 
învățături despre semănatul porumbului în 
cuiburi așezate în pătrat. M-am dus acasă 
și am arat în martie 10 ari pentru porumb. 
N-am pus mai mult deoarece nu eram con
vins și am vrut să fac și eu o experiență. 
Rezultatul l-am văzut toamna.

L-am pus cu sapa, iar la prima prașilă 
i-am tr.as o grăpătură ușoară. Am mers la 
Orăștie și am vorbit cu tovarășii ingineri

Cuvîntul tov. IOSIF RAB
țăran muncitor din comuna Crizbav, regiunea Stalin

Aș vrea să povestesc cum am reușit să 
scot două recolte de cartofi de pe aceeași ju. 
mătate de hectar de pămînt. Prima recoltă a 
fost de.8.000 kg., iar a do.ua. de 13.000 kg.

Să spun cum am lucrat pămîntul. Am fă
cut arătura de toamnă, după care am guhoit 
pămîntul, punind 15.000 kg. gunoi de grajd. 
In cursul lunii februarie, am ales cartofii de 
6ămînță și i-am pus la iarovizat în grajd pe 
niște polițe. In prima zi de primăvară, am 
ieșit la cîmp, și am grăpat pămîntul, ca să 
nu iasă umezeala pe care a cîștigat-o în tim
pul iernii.

Peste cîteva zile, cînd pămîntul s-a zvîntat 
bine, l-am grăipat așa cum se cere. Imediat 
am făcut brazde la distanțe de 60 cm.

A doua zi, am luat cartofii din grajd, i-am 
dus la fața locului, i-am pus la distanță de

Cuvîntul tov. VASILE PIRVU
țăran muncitor din satul Tomșani, comuna Costești-Vale, 

regiunea Pitești
Am o suprafață de 4,25 ha. teren arabil 

pe care obișnuiesc să-l cultiv cu grîu, orz, 
porumb, sfeclă de zahăr și altele.

Prin folosirea metodelor agrotehnice- îna
intate, eu reușesc să obțin an de an recolte 
mult mai mari față de ceilalți producători 
din comuna mea, și anume : la grîu am ob
ținut o cantitate de 2.700 kg. la hectar, cu o 
greutate hectolitrică de 78 hl.; la orz, o can
titate de 3.500 kg., iar la porumb am obți
nut o cantitate de 4.500 kg. boabe la hec
tar. La sfecla de zahăr în 1954 am obținut 
37.280 kg. la hectar.

La cultura de gnîu am făcut următoarele 
lucrări : m-am îngrijit în primul rînd de 
procurarea seminței, secerând din lan un nu
măr de snopi, cu spice mari și boabe dezvol
tate, făcînd separat treieratul, tratatul și în- 
magazinatul. Duipă ce am recoltat porumbul, 
am tăiat imediat cocenii, iar a treia zi am 
făcut arătura cu plugul tras de caii la o a- 
dîncime de 15 cm. Apoi am trecut fără în- 
tîrziere și am grăpat mărunt arătura. Insă- 
mînțarea griului am făcut-o cu mina, împră
știind odată cu sămînța și cantitatea de 200 
kg. superfosfat la hectar, îngrășămînt care 
ajută mult la creșterea păioaselor. După a- 
ceea am tras peste arătură cu grapa grea 
de fier cu dinții în jos, pentru a acoperi 
bine sămînță și a nivelai terenul.

Primăvara, cînd pământul s-a zbicit și a 
prins scoarță, am tras ușor o grapă peste 
semănătură, pentru a păstra umezeala în 
sol. In luna mai am plivit grâul de două 
ori, stîrpind din lan toate buruienile. Cînd 
lanul a început a se îngălbeni, am urmărit 
zi de zi coacerea, iar cînd spicele au dat în 
ibîrgă, am trecut fără întârziere la secerat. 
După recoltat, am făcut imediat dezmiriș- 
tirea terenului cu plugul tras de cai, la o 
adincime de 8—10 cm.

Pentru cultura de porumb am procedat în 
felul următor : pe terenul dezmiriștit am că
rat 50 de care de bălegar, așezîndu-le în 
trei rânduri la distanțe egale. Grămezile de 
gunoi putred le-am acoperit cu un strat de 
pămînt pentru a nu fi uscate de soare și 
vînt. Toamna am împrăștiat bălegarul uni
form, iar a doua- zi am arat terenul la o 
adîncime de 25 cm. cu tractorul de la S.M.T. 
Titu. Arătura a rămas în brazdă crudă peste 
iarnă, iar primăvara, cînd terenul s-a svîn- 
tat. l-am mărunțit și hivelat bine prin gră
pat.

Porumbul de sămânță îl aleg din lanul cel 
mai copt, cu plante bine dezvoltate. Aleg la 
recoltat știuleții cei mai frumoși cu boabe 
sănătoase, făc:ndu-i funii. După aceea îi 
pun la^uscat în podul casei pentru a fi fe
riți de gerul iernii. Spre primăvară îmi pre
gătesc sămînța. Boabele de la vîrfu-1 și co-, 
torul știule.ilor le îndepărtez, iar celor de 
la mijloc le fac proba de încolțire.

Terenul fiind pregătit de toamnă, primă
vara deschid șănțulețe cu plugul teas de 
cai, în rânduri .drepte, la 60 cm. unul de al
tul, iar pe rânduri, la o distanță de 50—60

In gospodăria noastră se va face plata 
suplimentară in raport cu procentul de de
pășire a producției, se va adăuga un număr 
de zile.muncă membrilor ' care au muncit 
efectiv la cultura respectivă.

Dacă gospodăriile colective vor aplica a- 
ce'st principiu nu cred că ar fi vreun co
lectivist care să nu fie interesat să obțină 
producții mari la ha. ținind cont că fiecare 
nrocent de . depășire este în același timp și 
un procent de mărire a cîștigului lor în ca
drul gospodăriei.

Pînă în prezent nicio femeie nu a luat 
cuvîntul la consfătuirea noastră deși reali
zările femeilor și în deosebi în gospodăriile 
colective sînt grăitoare. In gospodăria noas
tră colectivă, avem 60 la sută femei. Din 
acestea, 25 la sută au făcut mal mult de 
200 zile-muncă.

Pentru a elibera femeia din greutățile ei 
casnice trebuie să i se creeze condiții. In 
orice gospodărie colectivă aceste condiții se 
pot crea. In gospodăria noastră colectivă, 
de exemplu, de la 1 aprilie pînă la 1 noiem
brie funcționează creșa și grădinița de co
pii. Mama își duce copilul acolo și pînă 
seara este liniștită; copilul este hrănit și 
îngrijit.

Dacă noi toți, care constituim această 
consfătuire, vom plec» de aci cu cunoștințe 
noi și hotărîți să punem în practică ceea ce 
am învățat aci, vom reuși să smulgem pă
mântului tot ce poate da. Avînd în vedere 
că și planul gospodăriei noastre colective 
este o mică parte din plănui de stat al scum
pei noastre patrii, că și obținerea tonelor 
de cereale din gospodăria noastră colectivă 
face parte din cele 10.000,000 de tone ce
reale pe care le vom da patriei noastre, îmi 
iau angajamentul că vom munci neobosit 
pentru obținerea recoltelor bogate, convinsă 
fiind că în acest fel vom contribui activ la 
dezvoltarea și întărirea scumpei noastre pa- 
trii.

care mi-au spus să fac o experiența, 6ă las 
o parte din recoltă ou două fire la cuib, iar 
o parte cu un singur fir. La cules am ob
ținut 7 saci dim partea cu două fire, iar de 
unde era un singur fir am obținut 9 saci. 
Așa m-am convins oît e de bine să lucrezi 
după regulile agrotehnice.

In continuare, vorbitorul a arătat încercă 
rile pe care le face pentru a construi o ma
șină simplă de semănat porumb, în cuiburi 
așezate în pătrat, cerând sprijinul Ministe
rului Agriculturii și Silviculturii șl al spe
cialiștilor.

30 cm. unul de altul șj f-ârri acoperit cu sapa. 
I-aim lăsat așâ pînă în aprilie. Cînd au răsă
rit i-am prășit cu prășitoarea- cu un cal și 
după aceea i-am iprășlt cu sapa.

Peste cîteva zile, cartofii au creecut cam 
de 20 cm. Am mers și am tras pămîntul 
lîngă tufe, Pe urmă am luat alți cartofi, de 
un soi diferit și i-am pu6 în pămînt.

In iulie, cartofii plantați prima oară au 
crescut. I-am scos și am vîndut la coopera
tivă cam 8.000 kg.

Peste cartofii ’ rămași am tras o grapă u- 
șoară. După cîteva zile, cartofii pu-și a doua 
toară au fost foarte frumoși. In octombrie, 
cînd s-au copt i-am scos. A doua recoltă a 
cîntărit 13.000 kg., deci în total 21.000 kg. 
de pe o jumătate de hectar.

cm. pun cîte 2—3 boabe. In felul acesta po
rumbul e ca și semănat în cuiburi așezate 
î.n pătrat. Aceasta îmi dă putința să fac pră
șitul cu prășitoarea trasă de cal în lungul 
și în latul ogorului. După ce am însămin- 
țat, trag o grapă de mărăcini pentru netezi
rea terenului și pentru păstrarea apei în sol.

Cînd porumbul a răsărit și se putea ob
serva bine, am făcut prima prașilă cu pră
șitoarea trasă de cai, după care, în aceeași 
zi, am dat și cu sapa, printre rânduri, pen
tru a curăți buruienile din jurul firelor de 
porumb.

După 10 zile am făcut a doua prașilă cu 
prășitoarea cu cinci cuțite bine ascuțite, tra
să de cal, după care n-am mai dat cu sapa.

După alte 10 zile am prășit din nou cu 
prășitoarea trasă de cal, executând a treia 
ip.rașllă fără a face mușuroi, deoarece — după 
cum ne învață agrotehnica — mușuroitul u- 
șureâză evaporarea apei din pământ, dăunind 
mult recoltei.

Cînd la întreaga recoltă s-a ivit mătasea, 
am făcut polenizarea artificială în felul ur
mător : dimineața, după ce s a ridicat rouă, 
am tăiat cu secera spicele cele mai fru
moase și am scuturat polenul pe fiecare 
rind. Această lucrare am făcut-o de două ori 
la intervale de două zile.

Cînd porumbul s-a copt bine, am trecut 
la recoltarea lui. Recoltatul îl fac în felul 
următor: tai cocenii cu știuleți’cu tot și 
îi car în curte. Imediat după aceasta, proce
dez la desfăcutul știuleților din pănușe. Știu
leții de porumb ti las în curte întinși la 
soare, timp de două zile, după care înlătur 
dintre ei pe toți cei necopți sau cu tăciune. 
Știuleții buni, sănătoși și uscați, îi pun în 
pătul la păstrat.

Pentru cultura sfeclei de zehăr am pro
cedat în felul următor: pe tot terenul am 
făcut^ aceleași lucrări de toamnă, îngrășatul 
cu bălegaJ* și arătura. Primăvara cînd tere
nul s-a zbicit am împrăștiat 200 kg. îngră
șăminte, chimice, superfosfat și azoțat. După 
împrăștiere am mărUnțit bine pămîntul cu 
grapa pentru păstrarea umezelei. I.n aceeași 
zi am însămînțat sfecla în rânduri drepte, 
după care am netezit terenul cu o grapă de 
mărăcini.

Insămînțatul sfeclei îl fac -mai devreme, 
deoarece aceasta îmi dă putința să-i fac 
răfitul înainte de prășituk porumbului,

Cînd sfecla de zahăr a răsărit și au în- 
eepuț să se observe rîndurile, am proceda' 
ta răritul ei, după care am executat prășii» 
întâia. După 10 zile de la prima prașilă am 
aplicat ingrășămlntele. La 25 ari am dat 
K0 kg. îngrășăminte chimice printre rînduri. 
după care am făcut prașila doua.

A treia prașilă am executat-o la începutul 
lunii iunie Recoltatul l-am făcut cu furci 
sneciale, cînd am fost avizat de fabrica de 
zahăr. Imediat după scoatere, am curățat 
bine sfecla de pămînt și frunze și apoi am 
predat-o la baza de recepție.

(Continuare In pag 3-a)
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Consfătuirea fruntașilor In agricultură cu privire la executarea In bune condiții 
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Cuvîntarea rostită de A. I. Mikoian 
la recepția oferită de președintele Camerei 

de Comerț a U. R. S. S.
(Urmare din pag. 2-a)

Pentru însămînțările din primăvara anu
lui 1955, mi-am pregătit din toamnă tere
nul, semințele, am reparat toate uneltele și 
sînt hotărît să pornesc din primele zile bune 
de lucru bătălia pentru obținerea de recolte 
cit mai bogate.

La' obținerea recoltelor am fost ajutat per. 
manent de tovarășii de la secția agricolă și 
de tovarășul inginer șef de la fabrica de 
zahăr.

Experiența mea o împărtășesc și tovară
șilor din comună, prin cercul agrozootehnic, 
unde sînt lector.. Unii țărani muncitori obiș
nuiesc să aplice regulile agrotehnice numai 
la o cultură sau cel mult la două. Ei însă

Cuvîntul prof. univ. G- IONESCU SISEȘTI 
despre agrotehnica diferențiată a cerealelor

Sînt în țara noastră regiuni «aturale cu 
pămînt bun, dar cu climă secetoasă cum este 
Bărăganul și toată partea de sud a Cîmpiei 
Dunării, centrul Dobrogei, Valea Jijiei și cen
trul Transilvaniei și despre agrotehnica dife* 
rentiată din astfel de regiuni am intenția să 
vă vorbesc

In aceste regiuni problema de căpetenie 
care se pune agricultorilor este problema re 
ținerii umezelii în pămînt.

Pentru a avea recolte mari de cereale, în 
aceste regiuni trebuie să lucrăm in așa fel 
incit toată apa provenită din zăpezi și ploi 
să intre în pămînt și să se piardă cit mai 
putină.

Pentru aceasta sînt necesare: rînduirea 
chibzuită a culturilor, alegerea soiurilor re
zistente la secetă, îngrășarea potrivită și 
mai ales lucrarea rațională a solului.

In ce privește rînduirea culturilor s-a do
vedit prin numeroase experiențe că griul de 
toamnă merge cel mai bine după ogorul ne
gru. Experiențele au dovedit însă că sporul 
de producție obținut, în condițiile de la noi, 
de pe ogorul negru, nu acoperg totdeauna 
pierderea recoltei dintr-un an. De aceea s-au 
căutat alte metode apropiate de ogorul negru. 
Dacă cultivăm o plantă care se recoltează 
timpuriu, cum este rapița, mazărea, borcea- 
gul, lintea, etc. ne rărnîne destul timp de la 
recoltarea acestei plante și pînă toamna să 
pregătim pămîntul pentru grîu, aproape tot 
așa de bine ca și în cazul ogorului negru.

Cum trebuie să lucrăm pămîntul, in cazul 
cînd grîul urmează după aceste premergă
toare timpurii.

Mai tatii vom aminti cîteva reguli gene
rale :

1. Pămînjul nu trebuie să stea nelucrat și 
plin de buruieni. îndată ce cultura părăsește 
terenul, pămîntul trebuie lucrat.

2. Nu putem ara adînc atunci cînd pămîn
tul e foarte uscat.

Arînd adînc atunci cînd pămîntul e foarte 
uscat, scoatem bolovanii mari care nu se pot 
mărunți cu nici, un fel de umezeală. Semănă
tura în bolovani e o semănătură compro
misă.

3. Cu cît pămîntul va avea o perioadă mai 
lungă în care el să stea lucrat, rațional, cu 
atît își va reface mai bine însușirile lui pro
ductive.

Intîrzierea arăturii principale adînci este 
o greșeală mare. Pămîntul se usucă din ce 
în ce mai mult, chiar dacă e dezmiriștit. 
Dezmiriștirea nu apără pămîntul de pierderea 
umezelii decît 10—20 zile cel mult.

Deci arătuna principală trebuie făcută cît 
mai devreme și făță bolovani.

Agrotehnicienii sovietici recomandă ca a- 
rătura să fie tăvălugită și din experiențele 
făcute, m-am convins că această recomanda
re este valabilă și pentru noi-

Am văzut la Expoziția Agricolă Unională 
de la Moscova rezultatul multor experiențe 
făcute cu arătura tăvălugită și netăvălugită. 
Cînd arătura era tăvălugită s-au obținut spo
ruri de 300 kg- și mai mari de grâu și de orz 
la hectar. T. S. M-alțev tăvălugește chiar și 
dup-ă lucrarea cu di spyitorul.

Arătura tăvălugită trebuie imediat grăpa- 
tă. Arătura principală adîncă, grăipată cum 
âm arătat, se întreține pînă toamna cu cul
tivatorul, exti-rpatorul și grapa, după caz, în 
așa fel ca pămîntul să nu prindă crustă 
și să nu crească pe el buruieni. Toamna se 
lucrează cu cultivatorul la adîncimea de se
mănat și se seamănă.

Cin-d pămîntul, după recolta plantei tim
purii, e reavăn, se face arătura adîncă ime
diat, fără a mai face dezmiriștire.

Acest sistem de a lucra pămîntul în vede
rea semănăturii de toamnă se numește se- 
miogor. Noi l-am experimentat ou deplin 
6ucces- In U-R-S.S- se aiplică acum pe o sca
ră din ce în ce mai largă în regiunile se
cetoase mai ales și se obțin sporuri de pro
ducții însemnate.

Sistemul acesta de a lucra soluil este foar
te indicat la noi în țară, din cauza modului 

neglijează restul culturilor. Cred că e bine 
ca fiecare țăran muncitor să cultive toate 
plantele după metodele agrotehnice ca să 
poată dobîndi an de an recolte mari și de 
bună calitate.

După mine, ogorul, pămîntul pe care-1 
muncim, trebuie privit ca o magazie fără 
fund, căci din rodul lui s-au hrănit strărno. 
șii noștri, ne hrănim noi și se vor hrăni și 
urmașii. Pămîntul țării noastre e roditor și 
de pe el — dacă-1 ingrășăm și-l lucrăm după 
cum ne învață știința — putem culege re
colte chiar de două ori mai mari decît cele 
dobîndite pînă acum. Totul1 depinde de noi, 
de munca și priceperea noastră.

cum decurg precipitațiile. Ploile de la sfîrși- 
tul primăverii și de la începutul verii se con
tinuă la noi pînă la jumătatea lui iulie, apoi 
vremea devine din ce în ce mai secetoasă 
în august și septembrie.

Trebuie să facem arătura principală, în 
epoca în care mai cad încă ploi, și cînd pă- 
mintul e încă reavăn și nu în august — 
septembrie, cînd supunem tractoarele la un 
supraefort nerațional, cînd trebuie să ascu- 
țim fiarele de la piug în fiecare zi, cînd plu
gul scoate bolovani mari, în care semănă
tura are toate șansele să fie compromisă.

Cînd grîul se seamănă după grîu, lucra
rea solului se face tot în felul cum am a- 
rătat mai sus.

Putem semăna grîu și după premergătoare 
t-îrzii, după cartofi, floarea-soarelui, porumb, 
etc. In acest caz pămîntul se ară, se tăvă
lugește puternic, se grăpează și apoi se sea
mănă- Tăvălugitul energic este o condiție 
indispensabilă de reușită a semănăturilor de 
grîu ce urmează duipă porumb.

In U-R-S-S,, după acest fel de prășitoare 
tîrzii nu se mai ară adînc, ci se lucrează 
numai cu discuitorul sau cu oultivatorul-

Metoda poate fi aplicată și la noi, dar 
numai cu condiția ca porumbiștile să fie 
fără buruieni, adică cultura de porumb să fi 
fost prășită de cel puțin 3 ori, iar solul să 
fie mărunțit la suprafață.

Pe lingă lucrarea rațională a solului, e 
necesar ca grîul să fie îngrășat pentru ca 
cultura să dea recolte maxime. Pentru re
giunile secetoase îngrășămintele necesare sînt 
ingrășămintele cu fosfor și azot. Nu mai e 
nevoie de îngrășămînit azotat atunci cînd 
grîul urmează după sola înerbată, după lu- 
cernă, după o leguminoasă anuală sau după 
ogor îngrășat cu bălegar.

In toate aceste cazuri este însă nevoie de 
îngrășăimînt fosfatlc și anume de superfos- 
fat. Superfosfatul este îngrășămîntul cel mai 
prețios pentru regiunile noastre secetoase, în 
special pentru griul cultivat pe pămînturile 
negre numite cernoziomuri.

Superfosfatul se poate aplica sub formă 
de pulbere și se îngroapă cu plugul la ară
tura princioală sau la lucrarea ce se face la 
însămînțare.

Dacă planta antemergătoare nu a primit 
bălegar de grajd, se aplică bălegarul de 
grajd direct la cultura griului. In acest caz 
arătura porumbiștei devine obligatorie pentru 
ca să se poată îngropa bălegarul- S-a crezut 
multă vreme că păminturile negre nu au ne
voie de bălegar- Experiențele numeroase fă
cute la mai multe stațiuni experimentale au 
dovedit contrariul- S-au obținut sporuri mari 
cu bălegar de grajd dat direct la grîu, la 
stațiunea Mărculești din Bărăgan, la stațiu 
nea Valu lui Traian din Do-brogea.și în di
ferite cîmpuri experimentale din regiunea 
cu pămînturi negre din norul țării.

★
întreținerea culturii de grîu constă în ur

mătoarele lucrări :
1. Tăvălugitul culturilor cînt plantele au 

ieșit descălțate din iarnă sau cînd e pericol 
de eroziune prin vînt.

2. îngrășarea suplimentară cu mraniță sau 
cu 50 kg. de nitrat de amoniu, la începutul 
primăverii, -pe pămîntul încă înghețat, dacă 
plantele au ieșit slab din iarnă-

3. Grăpatul și -plivitul.
Din toate aceste lucrări aceea care cere 

cea mai ma-re atenție este grăpatul- Grăpatul 
cu grapa cu dinți se face numai în cazul cînd 
plantele sînt bine dezvoltate, cultura e deasă 
și bine încheiată. In acest caz, smulgerea 
unui număr de plante prin efeotul grapei nu 
are mare neajuns. Cînd cultura e mai rară 
și plantele mai slabe, singura unealtă care 
produce efectul cel mai bun este grapa ste
lată ușoară. In primăvara anului 1954 s-au 
făcut multe greșeli în cultura grîului prin 
aplicarea unor grăpări neraționale, fără să se 
țină seama de starea culturilor.

Sînt unele regiuni naturale, secetoase, în 
care terenul nu mai e plan, ci ondulat, cum 

sînt: valea Bîrladului, centrul Transilvaniei, 
Dobrogea și altele. Pe terenul în pantă, plan, 
tele suferă de secetă, din cauză că apa se 
scurge fără folos la vale. De multe ori apa 
spală pămîntul și îl tîrăște la vale, adeseori 
cu semănături cu tot. Pe astfel de terenuri, 
grija de căpetenie este să oprim scurgerea 
apei, s-o silim să intre în pămînt- Pentru 
aceasta, arăturile, semănăturile și toate lucră
rile agricole nu trebuie făcute din deal în vale 
ci de-a curmezișul coastei, adică pe curbele 
de nivel Cînd aceste măsuri nu sînt deajuns, 
se fac șanțuri și valuri de oprirea apei tot 
pe curbele de nivel.

Lucrînd în acest fel se obțin sporuri mari 
de recoltă, după cum dovedesc rezultatele ob. 
ținute la noi și în U.R.S.S. Producția la ce
reale s-a ridicat de la 1320 la 2450 kg. la 
hectar.

O măsură principală de luptă contra sece
tei este plantarea perdelelor de protecție. In 
cîmpie, perdelele se plantează perpendicular 
pe direcția vîntului, iar în terenurile ondulate 
se plantează pe curbele de nivel.

In încheiere, vă comunic că în anul 1953 
s-a obținut la stațiunea ICAR Mărculești din

Cuvîntul tov. CSAKI EMERIK
brigadier la gospodăria agricolă colectivă din satul Agriș, 

raionul Satu Mare, regiunea Baia Mare
Pe scurt am să vă explic cum a ajuns bri

gada noastră de cimp să obțină o recoltă de 
6500 kg. porumb știuleți la hectar.

In primul rînd noi ne-am îngrijit de buna 
pregătire a terenului, pe care în anul 1953 
cultivasem grîu.

Prin luna octombrie terenul a fost arat 
cu tractoarele S.M.T.-ului la o adîncime de 
23-25 cm. Pămîntul astfel arat n-a fost gră- 
pat, ci lăsat peste iarnă în brazdă crudă. 
Iarna, am cărat la cîmp gunoi putred de 
grajd, pe care l-am depozitat în grămezi 
m-ari, bine clădite, la marginea tarlalei.

Gospodăria noastră colectivă are 514 ha. 
pămînt arabil. Din acesta, brigăzii de care 
răspund i s-au repartizat 21 hectare teren, 
spre a fi semănat cu porumb în cuibu-ri așe
zate In pătrat. Ce am făcut? Primăvara, 
cînd pă-m-'.ntui s-a svîntat, am trecut imediat 
și i-am tras o gnapă bună, pentru a-1 mă
runți și nivela. Semănatul porumbului nu 
l-am făcut atunci, doarece, era prea devreme, 
pămîntul fiind încă rece. Pe la 15 aprilie cînd 
vremea se încălzise binișor, am grăpat din 
nou terenul, de data asta în lung și lat, mă- 
run-țindu-1 bine. Cu semănătoarea gospodăriei 
trasă de animale, am făcut marcarea terenu
lui, mengtad în lungul și-n latul tarlalei.

Cuvîntul tov. ION GULAN
președintele comitetului executiv al sfatului popular al comunei Gorneni, 

raionul Mihăilești, regiunea București
Deși în toamna anului 1954, comuna Gor

neni a fost fruntașă pe raion, — a arătat 
vorbitorul — organizația de bază și sfatul 
popular nu au fost mulțumite de rezultatele 
obținute, deoarece au fost multe greutăți care 
s-au datorat lipsei de atelaje.

Organizația de bază a analizat această 
problemă și a hotărît să inițieze formarea 
unor grupe de ajutor reciproc între țăranii 
muncitori. Aceste grupe cuprind fiecare 
5-10-12 tovarăși. Am reușit să formăm nouă 
grupe, care înglobează 59 familii, posedînd 
150 hectare teren arabil

Trebuie menționat că primul care a dat 
exemplu în această acțiune a fost tov. Nicu- 
laie Doro-banțu, secretar al organizației de 
bază. Pe mine, organizația de bază m-a în
sărcinat 6ă mă ocup de organizarea grupe
lor. Desigur că am căutat să mă achit de a- 
ceastă sarcină, dar vreau să arăt celor care

Cuvîntul tov.
președintele întovărășirii agricole 

raionul Urziceni, 
întovărășirea noastră — a arătat vorbi

torul —- a luat ființă în toamna anului 1952, 
cu 17 familii de țărani muncitori cu gospo
dării mici și mijlocii, care au adus o supra
față de 80 hectare teren arabil. In anii 1953 
și 1954, în întovărășire au mai intrat 82 de 
familii de țărani muncitori, cu o suprafață 
de teren arabil de 198 hectare.

Munca în întovărășire s-a organizat mai 
întîi pe două echipe, iar mai tîrziu pe bri
găzi.

Anul trecut, membrii întovărășirii au reu
șit să obțină o recoltă de 6.300 kg. porumb 
boabe la hectar, pe o suprafață de 18 ha.

Pe aceste 18 ha. terenul a fost pregătit 
din toamnă. S-au făcut arături adînci și s-a 
transportat gunoiul la cîmip. Noi știm că gu
noiul este un îngrășămînt bun. Dar în anii 
trecuți noi îl aruncam în vatra satului și 
îi dădeam foc. Acum însă îl folosim.

In primăvară, terenul a fost discuit după 
care semănatul s-a făcut cu mașinile. La noi 
în Bărăgan se spune că în 10 zile porum- 

Bărăgan, într-o regiune secetoasă, o produc, 
ție de 4650 kg. grîu la ha. pe un teren cultivat 
după leguminoase și îngrășat cu superfosfat, 
iar la stațiunea Lovrin din regiunea Timișoa
ra, s-a obținut in același an o producție de 
grîu de 4680 kg- la hectar.

Aceste producții s-au obținut numai cu o 
agrotehnică corectă, nu cu irigații sau cu 
alte investiții extraordinare, ci -numai cu mij
loacele curente din aceste stațiuni- Aceste re
colte obținute în stațiunile Institutului de Cer 
cetări Agronomice, cum și recoltele mari ob
ținute în diferitele gospodării, așa cum s-a 
arătat aici, ne fac dovada că -prin aplicarea 
unor metode agrotehnice raționale se pot ob
ține producții mult mai mari decît cele din 
trecut; se dovedește că sarcina trasată de 
partid și guvern de a se obține o producție 
globală de 10-000-000 tone de cereale și o 
producție de 2000 kg. porumb la hectar o vom 
realiza cu siguranță.

Apoi, prof- univ. G. Ionescu-Sisești a răs
puns la un mare număr de întrebări puse de 
participant» la consfătuire în legătură cu 
problemele ridicate în expunerea sa.

Apoi, cu sapele am făout la întretăierea li
niilor gropi cam de 10 cm. admcime, in care 
am pus cite un pumn de bălegar putrezit, 
amestecat cu îngrășăminte chimice (super- 
fosfat). Apoi în fiecare cuib astfel pregătit, 
am pus cîte 2—3 boabe de porumb. 
Apoi peste acestea am tras pămînt cu 
piciorul, spre a le acoperi bine. După o săp
tămână, cînd firele de porumb au început să 
răsară, am bononit terenul cu o grapă ușoară, 
pentru a-i distruge crusta și a împiedica creș
terea buruienilor. După o altă saptămînă afli 
făcut prima prașilă, cu prășitoa-rele, în lun
gul șl latul tarlalei. Totodată, am făcut și ră- 
ritul porumbului, lăsînd în cuib numai cite 
două fire. In total am făcut 4 pra-șile. Pe 
o suprafață de 7 ha. am mai făcut o prașilă, 
adică în total 5.

Toamna ne-a părut rău că n-am lucrat ast
fel întreaga suprafață, deoarece de pe cele 7 
ha. prășite de 5 ori și unde am făcut și po
lenizarea suplimentară, am cules o recoltă de 
7500 kg. știuleți, adică cu 1000 kg. știuleți 
mai mult decît de pe restul de 14 ha.

In anul acesta o să aplicăm la porumb 
toate regulile agrotehnice și o să-l pră
șim de cîte ori va fl nevoie ș! sîntem siguri 
că astfel vom culege o recoltă și mai bogată.

vor organiza grupe de ajutor reciproc, greșe
lile pe care le-am făcut, perttru a se feri de 
ele. Greșeala mea a fost că am organizat 
grupele din birou. Cînd am chemat respon
sabilii de grupe, numiți tot din birou — și 
le-am arătat despre ce este vorba, ani con
statat că grupele întocmite de mine nu co
respund cu realitatea, deoarece oamenii puși 
în aceeași grupă ar fi dorit să facă parte 
din alte grupe. Atunci am alcătuit grupele 
împreună cu responsabilii, ținînd seama de 
dorințele țăranilor.

Agronomul comunei s-a îngrijit efectiv de 
aceste grupe, dîndu-le îndrumări agroteh
nice și ajutor practic în organizarea muncii.

Cînd s-au format grupele s-a încheiat un 
proces verbal pe timp de un an.

Plecînd de aici, mă angajez să extind a- 
ceastă metodă și în celelalte patru sate care 
depind de comuna noastră.

DUMITRU ANGHEL
Ulești, comuna Eliza Stoienești, 
regiunea Ploești
bul trebuie să scoată capul. Și ca să-l tra
gem de urechi, i-am dat o boroană ca să 
distrugem scoarța și buruienile care caută să 
iasă la suprafață înaintea porumbului.

înainte de a executa prașila a doua, noi 
am folosit din nou boroana aceea, pentru 
că ea este de folos atunci cînd se schimbă 
frunza porumbului, dîndu-i voie să se înalțe. 
La această prașilă s-a făcut și rănitul r>o- 
rumibului. Totodată, după prășitoare s-a făcut 
și prașila cu sapa.

In ce privește prașila a treia, în multe 
sate din țara noastră, chiaburii spun : „Măi 
Gheorghe sau măi Ioane, bagă rarița în po
rumb, pentru că ra-rîța e bună: v’.ntul nu-ți 
dă porumbul jos, nu ți-1 culcă". Ei însă te 
duc cu vorba ; în porumbul lor, ei nu bagă 
rarița ; spun că n-au timp.

Membrii întovărășirii noastre m-au împu
ternicit să anunț consfătuirii angajamentele 
noastre. Noi vrem să depășim planul de pro
ducție pe anul acesta la grîu cu 50 la sută, 
iar la porumb cu 100 la sută.

LEIPZIG 1 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 28 februarie, M. V. Nesterov, pre
ședintele Camerei de Comerț a U.R.S.S., a 
oferit la Leipzig o recepție cu prilejul Tîr
gului Internațional de Primăvară din 1955. 
In cadrul recepției A. I. Mikoian, primvice- 
președinte al Consiliului de Miniștri al 
U.R.S.S., șeful delegației guvernamentale 
sovietice Ia Tîrgul Internațional de Primă
vară de la Leipzig, a rostit o cuvîntare.

Tîrgul de la Leipzig, a declarat A. I. 
Mikoian, constituie în fiecare an, iar înce- 
pînd cu anul acesta, din nou de două ori 
pe an. un mare eveniment pentru comerțul 
international.

Numărul statelor participante la tîrg, nu
mărul firmelor germane și străine care își 
prezintă, exponatele, valoarea crescîndă a 
tranzacțiilor de export și import care se în
cheie î.n fiecare an la Leipzig, constituie o 
mărturie a caracterului cu adevărat interna
țional al tîrgului și a marii importanțe pe 
care o are pentru dezvoltarea comerțului 
exterior al multor state, fără deosebire de 
orînduirea lor socială.

Dar, oare la aceasta se rezumă în prezent 
însemnătatea Tîrgului de la Leipzig? Nu! 
In ultimii ani el a căpătat o însemnătate 
deosebită ca un tîrg al întregii Germanii și 
ca o oauză a întregii Germanii, ca o verigă 
care cel puțin pentru un scurt răstimp și 
numai într-un singur domeniu al activității 
umane, unește lanțul întregii Germanii rupt 
în mod artificial. Oamenii din întreaga Ger
manie se întîlnesc aici, ei vin aici cu reali
zările, operele șl planurile lor de viitor, 
vorbesc o singură limbă, comună tuturor — 
germana, limba lor maternă. Aici germanii 
iau loc în jurul aceleiași mese șl noi care 
sîntem martori la aceasta, salutăm acest 
oontact, deoarece el contribuie la unitatea 
germanilor și la restabilirea Germaniei 
unite.

Tîrgul de la Leipzig are o mare însemnă
tate șl ca o cauză a întregii Europe, ca un 
factor care contribuie la întîlnirea oamenilor 
de afaceri din Europa occidentală și răsă
riteană, din Europa de nord șl de sud și în 
primul rînd, poate, ca un intermediar între 
apusul șl răsăritul Europei.

...In orice caz Tîrgul de la Leipzig 
este un loc unde se întîlnesc măcar pentru 
scurt timp europeni și nu numai europeni, 
unde sînt sfărîmate obstacolele artificiale 
create de adversarii relațiilor pașnice dintre 
popoare și ai dezvoltării normale a comer
țului.

In acest sens, însemnătatea Tîrgului de 
la Leipzig depășește cadrul aspectului co
mercial al lucrurilor.

Fiecare țară aduce aici ca mostre reali
zările sale în domeniul tehnicii, are loc un 
larg schimb de informații în domeniul teh
nic și cultural, în fiecare ramură, ies în 
evidență țările și firmele, uzinele șl fabricile 
înaintate. Așa dar, tîrgul este un loc unde 
sînt arătate pe larg realizările în domeniul 
tehnice! șl culturii și 6e face schimb de rea
lizări. Este de ajuns să vizităm expoziția de 
mostre ale producției germane pentru a ne 
convinge de marile realizări șl de dezvolta
rea înregistrată în acești ani de industria 
Republicii Democrate Germane șl în primul 
rînd de întreprinderile populare.

Progresează și industria Germaniei occi
dentale, care expune la Leipzig numeroase 
mostre de mașini șl alte mărfuri de fabri
cație de prim rang. Aceste succese obținute 
atît în răsăritul cît și în apusul Germaniei 
trebuie puse pe seama experienței tehnice șl 
a talentului poporu'uî german care în scurt 
tim,p a vindecat rănile războiului și a făcut 
un nou pas înainte. Dar nu trebuie uitat nici 
faptul că aceste succese au devenit cu pu
tință pentru că în cei 10 ani care s-au scurs, 
poporul german a muncit în condiții de 
pace și n-a luat încă parte la cursa înar
mărilor. Se poate spune fără a greși că 
aceste succese ar fi fost și mai mari dacă 
Germania n-ar fi fost scindată în două 
părți.

Deseori se pune întrebarea :
Se poate oare rezolva probtema germană ? 

Există în prezent posibilități pentru unifi
carea Germaniei ?

Apropiate tratative sovieto-norvegiano-finlandeze
OSLO 1 (Agerpres). TASS transmite: 

Acum cîtva timp guvernul norvegian a pro
pus guvernului sovietic tratative sovieto-nor
vegiano-finlandeze în scopul încheierii unui 
acord tripartit cu privire la reglementarea 
regimului apelor lacului Inari din Finlanda 
și ale rîului Paatso-Joki, care izvorăște din 
acest loc și care în cea mai mare parte con
stituie frontiera dintre U.R.S.S. șl Norve
gia. .

Dupâ alegerile parlamentare din Japonia

In această privință oamenii sovietici ari 
avut și au o părere fermă: da, problema 
germană poate fi rezolvată cu condiția să se 
renunțe la militarizarea Germaniei occident 
tale și la atragerea ei în grupări militare. 
Alte piedici serioase în calea rezolvării pro
blemei germane nu există.

Pe de altă parte, pornind de la această 
premiză, noi considerăm, că dacă acordurile 
militare de la Paris vor fi ratificate șl astfel 
planul de remilitarizare a Germaniei occiden
tale va primi binecuvîntarea, aceasta nu 
poate să nu ducă la agravarea situației în 
Europa, la intensificarea primejdiei de 
război, șl totodată la adîncirea scindării 
Germaniei și la amînarea pentru rnullt timp 
a restabilirii unității Germaniei.

întreaga lume știe însă că în Germania 
acționează nu numai forțele centrifuge spri
jinite în mod artificial din afară șl îndrep
tate spre adîncirea continuă a scindării Ger
maniei, ci șl forțele centripete, care pun mai 
presus de orice problema unificării Germa
niei ca stat unit, iubitor de pace șl demo
crat. Și aceste forțe cresc mereu. De partea 
lor siînt aspirațiile și visurile dragi ale 
poporului german privind unificarea, pacea, 
dezvoltarea democrată liberă.

Sîntem convinși că Germania trebuie să 
ocupe un loc demn de o mare putere iubi
toare de oace șl democrată și că aceasta 
este în primul rînd o chestiune a germanilor 
înșiși. In acest sens faptul că Republica Dej 
mocrată Germană rezolvă de ipe acum, așa 
cum crede de cuviință, toate treburile ei 
interne și externe, inclusiv problema relațiilor 
cu Germania occidentală, devine de mare în
semnătate.

Aceasta corespunde șl intereselor tuturor 
popoarelor iubitoare de libertate, printre 
care șl popoarelor Uniunii Sovietice. De 
aceea salutăm și sprijinim tot ce este îriJ 
dreptat spre înfăptuirea acestor sarcini, tot 
ce-i unește pe germani pe o bază democraj 
tică. De aceea salutăm și acest Tîrg de la 
Leipzig, ca una din manifestările acestei 
unități.

Acum, c'îteva cuvinte despre relațiile co
merciale ale Uniunii Sovietice. Statul no
stru are relații comerciale dezvoltate cu nu
meroase țări. Cu țările de democrație 
populară am stabilit relații economice strîn- 
se, bazate pe un ajutor reciproc reail. Noi 
procedăm la intense schimburi comerciale cu 
o serie de alte țări d'in Europa șl Asia. In 
pavilionul U.R.S.S. la Tîrgul de la Leipzig 
sînt .prezentate în oarecare măsură realiză
rile țării noastre în domeniul producției in
dustriale, agricole, precum șl al posibili
tăților comerțului nostru exterior.

Prietenii noștri din Republica Democrată 
Germană știu că relațiile strînse cu Uniunea 
Sovietică, livrările de materii prime și ali
mente din U.R.S.S. au contribuit la succe
sele realizate aici. Există un început, dar 
numai un început de relații comerciale între 
noi și Germania occidentală. In Germania 
occidentală mai este viu în memorie timppj 
cînd se făcea un comerț dezvoltat cu Uni
unea Sovietică. N-a fost el oare avantajos 
pentru amîndouă părțile ? Nu au tras fo
loase de pe urme lui firmele de construcții 
navale, constructoare de mașini, chimice șl 
altele? Oare este normală actuala situație 
cînd nu există aproape de loc tranzacții co
merciale cînd efectuarea decontărilor este 
îngreunată, cînd firmele vest-germane încă
tușate prin sistemul de cote și permise, sînt 
legate de mîini și picioare? Și pe lîngă 
aceasta, frî.nghia cu care sînt ele legate 
poartă o etichetă de peste ocean. Se pune 
o întrebare legitimă : Cui îi convine această 
situație ? In ceea ce ne privește, noi sîntem 
ca și înainte, pentru relații comerciale, pen
tru un comerț oare să aducă foloase ambilor 
parteneri, pentru o întrecere economică să
nătoasă. In vederea lărgirii comerțului in
ternațional trebuie create condiții adecvate. 
Care sînt aceste condiții ? Ele sînt simple. 
Aș spune elementare: să se lichideze dis
criminarea în comerț, să se restabilească o 
situație în care toate țările să poată face 
comerț normal pe bază de condiții reciproce 
avantajoase.

După cum se anunță, Ministerul Afacerilor 
Externe al U-R-S-S. a anunțat ambasada 
norvegiană Ia Moscova ca guvernul sovietic 
este de acord să ducă aceste tratative și 
propune ca ele să albă loc la Oslo.

G. V. Smirnov, șeful direcției centrale a 
industriei energetice din nord-vest din Mi
nisterul Centralelor Electrice al U.R.S.S., a 
fost însărcinat să participe la aceste trata
tive din partea U.R-S-S-

Informații
Marți după amiază, în sala de ședințe a In

stitutului de Istorie al Academiei R.P.R., prof, 
univ. Victor Cheresteșiu și conf. univ. Eugen 
Stănescu au prezentat expuneri asupra vizi
telor pe care le-au făcut în R. D. Germana șl 
în R. P. Ungară.

Au luat parte cercetători științifici în do
meniul istoriografiei, colaboratori ai Institu
tului de Istorie al Academiei R.P.R., profe
sori universitari, studenți.

Expunerile au fost urmărite cu mult inte
res.

★
Un numeros public a ascultat marți după 

amiază, în aula Bibliotecii Centrale Univer
sitare. expunerea prof. univ. V. Novacu, mem. 
bru corespondent al Academiei R.P.R., des
pre vizita de studiu pe care a întreprins-o 
de curând în R. D. Germană.

Expunerea a fost însoțită de proiecții do
cumentare.

*
In sala Casei Prieteniei Romîno-Sovietice 

A.R.L.U.S din str. Batiștei nr. 14, va avea 
loc miercuri 2 martie, ora 18, un simpo
zion cu tema: „Folosirea de către U.R.S.S. 
a energiei atomice în domeniul biologiei".

Vor lua cuvîntul acad. prof. Eugen Ma- 
covschi, prof. univ. Alice Săvulescu, mem
bru corespondent al Academiei R.P.R., prof, 
univ. Radu Vlădescu, colaborator științific 
al Academiei R.P.R. șl prof. univ. Mihail 
Manoliu.

Va urma filmul „Prieteni credincioși".
*

Societatea pentru Răspîndirea Științei ș’ 
Culturii anunță conferința prof. univ. Ion 
Maier, vicepreședinte al Societății pentru 
Răspîndirea Științei și Culturii, intitulată : 
„Eliberarea T.iivanului, o problemă internă 
a R. P. Chineze".

Conferința va avea loc joi 3 martie, ora 
18, în sala Bibliotecii Centrale Universitare 
din calea Victoriei nr. 88.

(Agerpres)

C. E. C.
Casa de Economii și Consemnajiuni 

LISTA OFICIALĂ DE CÎȘȚIGURI 
PENTRU OBLIGAȚIUNILE

TRAGEREA DE BAZA
CEC 4% CU CÎȘTIGURI 
DIN 28 FEBR- 1955

Au ieșit la sorți obligațiunile cu următoarele numere de serie și de obligațiuni:
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Observaț.

00173 1*) 5.000 09346 18*) 10.000 17683 - 50 1.000 Important:
00365 9») 10.000 09560 13*) 1.000 18188 3*) 5.000 Cîștigurile din
00923 6*) 1.000 09855 33*) 5.000 18436 20*) 5.000 această listă se
01631 44*) 1.000 10537 37*) 5.000 18906 40*) 5.000 cuvin obligațiu-
01843 38*) 1.000 10543 4*) 5.000 19069 12*) 1.000 nilor ieșite la
02725 12*) 5.000 10719 29*) 5.000 19179 l*) 10.000 sorți, în valea-
02735 1 — 50 400 11691 30*) 5.000 19971 4*) 5.000 re de 200 lei
02794 1-50 1.000 11831 29*) 5.000 20460 39*) 1.000 Pentru obliga-
03160 49*) 10.000 11966 1 - 50 400 20519 46*) 1.000 tiunile cîștigă
03301 20*) 1.000 12135 14*) 1-000 20873 26*) 5 000 toare în valoe-
03984 39*) 10.000 12330 1 - 50 400 21004 42*) 5.000 re nominală de
04406 17*) 1.000 13151 15*) 1.000 21046 - 50 400 100 șl 50 lei
04559 48*) 1.000 13296 3*) 5.000 21598 3*) 1 000 se plătește Vs
05372 10*) 1.000 13638 15*) 10.000 22058 - 50 400 respectiv >/< din
05649 10*) 5.00Q . 14066 31*) 5.000 22232 38*) 5.000 cîștigul indicat
05784 24*) 1.000 14440 11*) 5.000 22744 9*) 1.000 în această listă.
06850 18*) 1.000 15250 19*) 5.000 23308 26*) 5.000
06867 19*) 25.000 15786 20*) 5.000 23541 -50 400
07226 1-50 400 15792 2*) 5.000 23635 41*) 1 000
07332 45*) 1.000 16008 1 -50 1.000 24240 - 50 1 000
07387 1-50 400 16357 26*) 1000 24591 17*) 5.000
08161 36*) 1.000 16699 4*) 1.000 24955 1*) 1.000
08278 42*) 1.000 17599 29*) 5.000

*) Celelalte 49 obligațiuni din această serie cîștigă 400 lei fiecare-___________________
In total 3.400 cîștiguri în valoare de 1.691.600 lei.
In valoarea ciștigului este cuprinsă și valoarea nominală a obligațiunii cîștigătoare.
Plata c'știgurilor se face de către unitățile CEC, după normele stabilite prin instruc

țiunile Direcției Generale CEC, cu modificarea arătată in coloane „Observațiuni".
Director general. M. ROMAN Contabil șef, I. MOISA

Din programul de radio
Joi 3 martie 1955

PROGRAMUL I • 8,10: Cîntece sovietice; 10,45: 
Emisiunea Basme pentru copil : „Antilopa de 
aur“, adaptare radiofonică după scenariul de film 
al scriitorului sovietic Abramov ; 15,35 ; Cîntă or
chestra de muzică populară „Flacăra Prahovei** din 
Ploești, dirijor G. Botez; 16,30 ; Emisiunea „Prie
tena noastră cartea**, prezentarea scriitorului Șa- 
lom Alehem, de I. Ludo, laureat al Premiului de 
Stat; 18,15: Conferință: „Aplicarea consecventă 
a Hotărîrii plenarei Comitetului Cential al Parti
dului Muncitoresc Romîn din 3—5 martie 1949, che
zășia transformării socialiste a agriculturii în Re
publica Populară Romînă ; 19,45 : Transmisie din 
sala Ateneului R.P.R. a Concertului orchestrei sim
fonice Radio, dirijor Constantin Silvestri; 23,30: 
Muzică instrumentală; In program; Preludiul și 
fuga nr. 14 în Fa diez minor de Bach ; Largo de 
Veracini ; Gavota de Mozart ; Tema cu variații de 
Paganini ; Cîntec de leagăn de Chopin ; Andante 
din baletul .Raimonda** de Glazunov.

PROGRAMUL II : 16,15 ; Concert popular Rimski 
Korsakov; Programul cuprinde* piesele „Zborul 
cărăbușului** șl ..Dubinușca**; Aria oaspetelui indian 
din opera ,,Sadko*; Introducere și cortegiu din 
opera „Cocoșul de aur“ ; Aria fetei de zăpadă și 
Cavatina lui Berindei din opera „Fata de zăpadă** 
și „Capriciu spaniol** : 21,30 Seară de operetă ; 
Muzică din operetele lui Offenbah și Suppe; 23,10: 
Cîntă cvartetul „Beethoven** din Moscova; cvarte
tul nr. 11 de Miaskovski.

Ascultați buletine de știri și radio jurnale la o- 
rele- Programul 1:5,30; 7,15; 15,30; 17,30; 22,30. 
Programul II: 15,00; 16,00; 23,00; 0,45.

Timpul probabil
{Buletinul Institutului Meteorologic Central)

In București pentru următoarele trei zile • Vre
mea se menține rece și închisă cu ninsoare tem
porară, care la început va fi viscolită. Tempera
tura staționară.

Ir țară, pentru următoarele trei zile; Vremea 
rămîne rece și închisă cu ninsoare în cea mai 
mare parte a țării, mai abundentă în cîmpia Du
nării. Viscol la început, care are tendință de slă
bire spre sfîrșilul intervalului. Temperatura sta
ționară. Stratul probabil de zăpadă din cîmpia 
Dunării va varia între 15—35 cm. Marea se men-* 
ține agitată și cu furtuni pe litoralul nordic și 
vestic.

ȘANHAI 1 (Agerpres). După cum se știe, 
la 27 februarie a avut loc în Japonia alege
rile pentru Camera inferioară a parlamentu
lui japonez. Rezultatele alegerilor arată că 
cel rnai mare număr de locuri (186) a fost 
obținut de partidul guvernamental, partidul 
democrat al lui Hatoyama.

Observatorii politici japonezi relevă că suc. 
cesul acestui partid se explică în mare măsu
ră prin faptul că în timpul campaniei elec
torale a folosit pe scară largă lozinca norma
lizării relațiilor cu U.R.S.S. și R.P. Chine
ză.

O înfrângere serioasă a suferit în alegeri 
fastul partid guvernamental. partidul „li
beral". El a întrunit numai 111 mandate față 
de 199 întrunite la alegerile din anul 1953. 
înfrângerea partidului liberal este rezultatul 
nemulțumirii accentuate a poporului japonez 
față de politica vădit proamericană a aces
tui partid.

O trăsătură remarcabilă a actualelor ale
geri parlamentare a fost succesul partidelor 
politice de stingă din Japonia, care, In ciuda 
dificultăților serioase întîmpinate în desfă
șurarea campaniei electorale, și-au mărit 
considerabil numărul deputaților lor. Partidul 
socialist de stînga a obținut 89 locuri de de- 
putați, cu 17 locuri mai mult decît în a- 
nul 1953. Presa japoneză menționează că una 
din cauzele acestui succes al socialiștilor de 
stînga a fost sprijinul acordat acestui partid 
de către Partidul Comunist din Japonia, care,

într-o serie de circumscripții electorale și-a 
retras canididațli și a sprijinit pe candidații 
partidului socialist de stingă.

Partidul Comunist din Japonia, care în 
precedenta Cameră inferioară avea un sin
gur deputat, a obținut în prezent două man
date In total, socialiștii de stînga și de 
dreapta, partidul muncitoresc țărănesc și co
muniștii au obținut 162 locuri ceea ce repre
zintă peste o treime din voturi în Camera 
inferioară.

In ce privește cele două partide conserva
toare, ele au obținut la actualele alegeri mai 
puține locuri decît la cele precedente.

Se menționează că în actuala componență 
a Camerei inferioare, cînd partidele conser
vatoare nu au majoritatea de două treimi 
de voturi, ele nu vor putea, după cum proiec
taseră, să revizuiască Constituția Japoniei 
pentru a înlătura din Constituție articole’e 
care interzic reînarmarea țării. După cum 
anunță posturile de radio japoneze, partidul 
democrat, care a obținut cel mai mare nu
măr de locuri, intenționează să formeze sin
gur cabinetul. Se relatează că Hatoyama a 
refuzat să ducă tratative cu partidul libera! 
în legătură cu alcătuirea unui guvern de coa
liție.

După oum anunță agenția Kiodo Țușin, la 
mijlocul lunii martie se va convoca o sesiu
ne specială a parlamentului în noua compo
nență, la care se va desemna noul prim-mi- 
nlstru.

Rostul vizitei lui Dulles în Indochina
NEW YORK 1 (Agerpres). — Corespon

dentul din ViemTian al ziarului „New York 
Herald Tribune" relatează că în cadrul con
vorbirii pe care a avut-o recent cu primul 
ministru al Laosului, Katai, secretarul de stat 
al S.U.A., Dulles, a declarat că „Laosul tsi 
poate permite să întreprindă acțiuni mai e- 
nergice împotriva Patet Lao" (adică îm
potriva forțelor patriotice din țară).

Dulie» a dat asigurări guvernului regal

din Laos că la nevoie în această regiune po: 
fi folosite „forțe mobile ale S.U A-".

Corespondentul subliniază de asemenea că, 
în curând, încălcîndu se acordurile de la Ge
neva, va începe, sub conducerea americani
lor, instruirea de trupe regale laoțiene pe 
teritoriul Tailandei.

La 28 februarie, Dulles a sosit la Saigon 
(Vietnamul de sud) oprindu-se în prealabil 
Fn capitala Cambodgiei, Pnem-Pen, unde a 
dus tratative cu regele Norodom Slanuk.
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Nota guvernului U.R.S.S. adresată guvernului Angliei
MOSCOVA 1 (Agerpres). — TASS trans

mite : După cum 6-a anunțat în presă, la 20 
decembrie 1954, guvernul 6ovietic a adresat 
guvernului. Angliei o notă în care 6e arăta 
că acțiunile guvernului Angliei în legătură 
cu semnarea acordurilor de la Paris s.nt in
compatibile cu tratatul anglo-sovietic din 
1942 cu privire la colaborare și asistență mu
tuală după război.

In nota sa de răspuns din 26 ianuarie a.c. 
guvernul englez declară că nu este de acord 
cu 6us-menționata notă a guvernului sovie
tic, Încearcă să-și justifice acțiunile și de
clară că intenționează sa continue să meargă 
pe calea pe care a ales-o.

In legătura cu aceasta. Ministerul Aface
rilor Externe al U.R.S.S. a adresat la 28 fe
bruarie ambasadei Angliei la Moscova ur
mătoarea notă de răspuns a guvernului so
vietic :

„In legătură cu nota guvernului Angliei 
din 26 ianuarie 1955, guvernul sovietic con
sidera necesar să declare următoarele:

In nota sa din 20 decembrie 1954, guvernul 
sov.etic a atras agenția guvernului Angliei 
asupra faptului că acțiunile Iui, exprimate 
prin încheierea așa-numitelor acorduri de la 
Paris, care prevăd remilitarizarea Germaniei 
occidentale și .ncluderea ei în grupări mili
tare îndreptate împotriva Uniunii Sovietice 
6int în contradicție flagrantă cu obligațiile 
privitoare la colaborare și as stență mutuala 
după război asumate de Anglia in baza tra
tatului anglo-sovietic din 26 mai 1942. In 
notă se arăta de asemenea că actul ratifi
cării acordurilor de la Paris va însemna anu
larea de către Angl a a menționatului tratai 
anglo-sovietic.

In nota sa de răspuns, guvernul Angliei 
deciară că participarea Angliei la acordurile 
de Ia Paris nu ar contraveni obligațiilor sale 
decurgind din tratatul anglo-sovietic și că 
asociația statelor care se creează în Europa 
occidentală cu participarea German.ei 
occidentale și este vădit îndreptată împotriva 
unor state iubitoare de pace, ar servi cauzei 
întăriri, păcii și securității europene. Totoda
tă guvernul Angliei afirmă că el nu ar purta 
răspunderea pentru scindarea Germaniei și 
pentru faptul că pină in prezent nu 
a fost cu putință să se găsească o bază pen
tru colaborarea cu guvernul sovietic.

Guvernul sovietic nu poate să fie de acord 
cu asemenea afirmații ale guvernului An
gliei.

După cum se știe, tratatul anglo-sovietic a 
fost încheiat în condițiile cînd Uniunea So

Excesele de zel ale unei prese „neutre“
Elveția se laudă în întreaga lume cu cea

sornicele ei de mare precizie, cu delicioasa 
ei brinză, cu priveliștile ei minunate și cu 
neutralitatea ei.

Cele de mai jos se referă nu la primele 
atribute ci tocmai la ultimul, foarte con
testat de opinia publică mondială — inclu
siv cea elvețiană — în urma celor 
Întîmplate la sediul legației rornîne din 
Berna. Se poate oare invoca neutralitatea 
pentru a tolera atacuri, jafuri și asasinate 
împotriva unei legații și apoi a le căuta 
justificare, așa cum a procedat de pildă o 
parte a presei burgheze elvețiene, care se 
pretinde neutră ?

Există mincinoși între mincinoși. Imagina
ția populară a scornit și un rege al mincino
șilor : baronul Miinchausen. Dar credem că 
pînă și el s-ar simți rușinat față de minciu
nile așa zisei prese neutre din Elveția. Re
latarea unui singur fapt e concludentă : Pen
tru a scuza în fața opiniei publice purtarea 
cel puțin stranie de care au dat dovadă au
toritățile elvețiene în cazul atacării legației 
noastre, o serie de ziare elvețiene care își 
fac mare reclamă din neutralitatea lor ca 
„Journal de Geneve", „Basler Nachrichten" 
și altele n-au simțit nici un pic de rușine 
să publice o minciună sfruntată, anume că 
și legația Elveției la București „a fost în 

vietică și Anglia, împreună cu celelalte țări 
ale coal.ției antihitleriste, duceau o luptă 
grea împotriva inamicului comun — Germa
nia hitleristă — în condițiile unei grave pri
mejdii militare care amenința ambele țări. 
Încheind tratatul, Uniunea Sovietică și Anglia 
și-au asumat, în afară de aceasta, obligația 
de a colabora după instaurarea păcii în sco
pul organizării securității în Europa și de a 
lua toate măsurile ce depind de ele pentru a 
face cu neputință repetarea agres unii și în
călcarea păcii de către Germania. Părțile 
s-au obligat de asemenea să nu încheie nici 
un fel de alianțe și să nu ia parte la nici 
un fel de coaliții îndreptate împotriva uneia 
din părțile contractante.

Faptele dovedesc însă că după terminarea 
războiului, guvernul Angliei a pornit pe ca
lea încălcării obligațiilor sale decurgind din 
tratatul anglo-sov etic. El a refuzat să co'a- 
boreze cu guvernul sovietic in opera de 
restabilire a unității Germaniei pe baze paș
nice și democratice, trecînd, împreună cu 
S.U.A. și Franța, la politica acțiunilor sepa
rate în problema germană care a dus la so n
darea Germaniei in părțile sale occidentală 
și răsăriteană. înfăptuind această po itică a 
scindării Germaniei, guvernul Angliei, îm
preună cu guvernele S.U.A. și Franței, a 
trecut la pregăt ri directe în vederea remî- 
litarizării Germaniei occidentale și includerii 
ei în grupări militare îndreptate împotriva 
Uniunii Soviet ce șl celorlalte state europe
ne iubitoare de pace. O expresie a acestei 
politici a constituit-o semnarea la 23 octom
brie 1954 a acordurilor de la Paris care pre
văd crearea armatei vest-germane în frunte 
cu generali și ofițeri hitleriști, la dispoziția 
acestei armate punîndu-se toate tipurile^ de 
arme, inclusiv armele atomică, chimică și 
bacteriologică. Este absolut evident că înar
marea revanșarzilor germani și atragerea lor 
in blocul nord-atlantic agresiv și în uniunea 
militară a Europei occidentale în curs de 
constituire, servesc nu scopurilor întăriri; pă
cii, ci scopurilor pregătirii unui nc-u război.

Încercările de a justifica atragerea Ger
maniei occidentale in curs de remilitarizare 
in blocul nord-atlantic și in uniunea militară 
a Europei occidentale în curs de constituire, 
prin caracterul, chipurile, defensiv al acestor 
grupări militare, sint vădit lipsite de temei. 
Acest lucru reiese chiar și din faptul că toate 
propunerile Uniunii Sovietice cu privire la 
crearea unui sistem de securitate colectivă 
în Europa cu participarea la această orga

1948 obiectul unui atac armat și poliția nu 
putuse să o apere".

Cu alte cuvinte : de ce fac romînii atîta 
gălăgie cînd ce li s-a întîmplat lor la noi, 
ni s-a întîmplat și nouă la ei ? Dar se în- 
tîmplă cu minciunile ca și cu baloanele : 
cu cît le umfli oa să fie mai mari, 
riscă să se spargă. Așa s-a întîmplat și 
cu marea minciună a gazetarilor „neutri" 
elvețieni care au fost nevoiți a doua zi să 
publice următoarea dezmințire a serviciului 
de presă al departamentului politic al gu
vernului elvețian :

„Departamentul politic federal a luat cu
noștință despre o știre provenind dintr-o 
sursă elvețiană, care circulă in presă. Po
trivit acestei informații date cu mare lux 
de amănunte, răufăcători ar fi pătruns prin 
efracție, in 1948, in Legația Elveției la 
București, ar fi omorit un funcționar care 
asigura serviciul de noapte și ar fi furat o 
importantă sumă de bani și documente.

O asemenea agresiune nu a avut loc. Nici 
unul din faptele relatate nu s-au întîmplat 
vreodată Legației Elvețiene la București. 
De aceea Departamentul politic federal dez
minte cu totul această știre.

Aceasta este dezmințirea oficială. Este 
profund regretabil că organele de presă el
vețiene lansează asemenea glume necontro

nizație a tuturor statelor europene interesate 
în aceasta, sint invariabil respinse de gu
vernul Angliei. Guvernul Angliei se eschi
vează pînă și de la discutarea acestor pro
puneri. In realitate însă, o asemenea poli
tică de creare în Europa a unor grupări 
militare camuflate sub forma unor asociații 
ale așa numitelor state „care gîndesc la 
fel“, cu participarea la aceste grupări mili
tare a Germaniei occidentale în curs de re
militarizare, accentuează primejdia încăl
cării păcii și duce la un nou război în Eu
ropa, indiferent de felul în care s-ar ca
mufla acest lucru în momentul de față.

Așadar, guvernul Angliei, fi nd unul din 
principalii organizatori și participanți la a- 
cordurile de la Paris, promovează o politică 
pr mejdioasă de restabilire a militarismului 
german care a dezlănțuit foarte recent un 
război mondial și atrage Germania occiden
tală in curs de remilitarizare în grupări mili
tare agresive. O astfel de politică creează pri
mejdia unui nou război și se află în con
tradicție totală cu țelurile în numele cărora 
a fost încheiat tratatul anglo-sovietic.

Tocmai asupra acestui fapt s-a atras aten
ția guvernului Angliei în nota guvernului so
vietic din 20 decembrie 1954, în care se de
clara că acordur.le de la Paris, în a căror 
aplicare sînt interesate* doar cercurile agre
sive ale anumitor state care desfășoară pre
gătiri pentru un nou război, sînt incompati
bile cu tratatul anglo-sovietic.

Cu toate acestea, guvernul Angliei conti
nuă să urmărească cit mai grabn ca intrpre 
în vigoare a acordurilor de la Paris, nețimnd 
seama de tratatul anglo-sovietic, ceea ce nu 
dovedește decît că guvernul Angliei nu se 
consideră astăzi interesat în menținerea aces
tui tratat.

In legătură cu cele arătate mai sus, gu
vernul sovietic, reafirmindu-și în întreg me 
poziția expusă în nota din 20 decembrie, con. 
sideră din nou necesar să declare că actul 
ratificării acordurilor de la Paris va duce la 
anularea „Tratatului dintre Un unea Repu
blicilor Sovietice Socialiste și Regatul Unit 
al Marii Britanii de alianță în războiul îm
potriva Germaniei hitleriste și complicilor ei 
in Europa și de colaborare și asistență mu
tuală după război" încheiat la 26 mai 1942.

Din aceasta rezultă de asemenea că întrea
ga răspundere pentru anularea tratatului an
glo-sovietic va reveni guvernului Angliei.

Moscova, 28 februarie 1955“ 

late care fără îndoială nu sînt de natură să 
simplifice o situație diplomatică, deja destui 
de dificilă.

A folosi astfel de procedee, pe cit de ușu
ratice, pe atit de detestabile, înseamnă să 
nesocotești interesele elvețiene".

Lăsînd la o parte faptul că departamentul 
politic federal numește aceste minciuni și 
calomnii murdare „glume necontrolate", 
este limpede pentru oricine că „neutralii" 
de la „Journal de Geneve", „Basler Nachri
chten" și alte ziare reacționare elvețiene au 
fost prinși d:n nou cu mița in sac.

Spunem „din nou”, căci numai cu o zi 
înainte autoritățile elvețiene au fost nevoite 
să dezmintă o altă minciună apărută în unele 
ziare elvețiene, precum că funcționarul le
gației romine, Șețu, ar fi fost „spion comu
nist". Interesant de relevat, în această pri
vință, e faptul că despre agenția „Globe 
Press" care a lansat minciuna, ziarul social- 
democrat „Freie Innerschweiz" subliniază că 
ea și-a început activitatea ...tocmai în ziua 
atacului asupra legației R.P.R.

După cum se vede, pentru a acoperi nele
giuirea săvîrșită la Berna, autorilor nu le-au 
fost deajuns minciunile obișnuite ale presei 
„neutre" ci au fost nevoiți să creeze în 
mod special, o agenție de minciuni... care 
însă nici ea nu le-a folosit.

Să se interzică arma atomică!
— Un apel adresat oamenilor de știință din întreaga lume —

Primejdia războiului atomic care planează 
asupra lumii mg obligă pe mine ca om de 
știință care mă ocup de problemele atomice 
să fac declarația de față.

Urmărind cu atenție evenimentele care se 
petrec în lume, m-arn convins că imperialiștii 
dintr-o serie de țări ca S.U.A. și Anglia, 
contrar aspirațiilor popoarelor, au subordo
nat întru totul descoperirea energiei atomice 
intereselor pregătirii unui nou război in care 
să folosească arma atomică și arma termo
nucleară ca mijloc pentru cucerirea domi
nației mondiale.

Hotărîrile adoptate de blocul nord-atlantic 
în decembrie 1954 confirmă odată mai mult 
aceasta.

Aflî’ndu-mă în Uniunea Sovietică de mai 
mulți ani și ocupîndu-mă în strînsă colabo
rare cu alți oameni de știință cu lucrări de 
cercetări științifice în domeniul aplicării ener
giei atomice în scopuri pașnice, m-am con
vins de asemenea . că în U.R.S.S, gîndirea 
științifică este îndreptată în special spre fo
losirea acestei mărețe descoperiri spre binele 
omenirii, în interesul păcii, al progresului și 
al ridicării bunăstării materiale a poporului.

Declarația adoptată la ultima sesiune a 
Sovietului Suprem al U.R.S.S., precum și 
Declarația din 18 februarie 1955 a guvernu
lui sovietic, cheamă guvernele din toate ță
rile să inițieze tratative cu privire la inter
zicerea armei atomice și la reducerea cursei 
înarmărilor, ceea ce corespunde intereselor 
vitale ale oamenilor cinstiți din toate țările, 
aparținînd tuturor popoarelor.

Aceste propuneri de pace ale guvernului 
sovietic nu găsesc răsunet la guvernele unor 
țări capitaliste, nu sînț aduse la cunoștința 
cercurilor largi ale opiniei publice. Mai mult, 
aceste propuneri sînt denaturate de presa 
burgheză în scopul dezorientării popoarelor 
acestor țări, al ațîțării psihozei de război și 
agravării încordării internaționale.

Mie, ca om de știință, care cunoaște de 
aproape soluția problemelor atomice, nu-mi 
este indiferent în ce scopuri vor fi folosite 
descoperirile mondiale în acest domeniu. De 
aceea, nu cred că am dreptul să tac și am 
hotărit să mă adresez colegilor mei cu care 
am lucrat în trecut în Italia, Franța, S.U.A., 
Anglia și Canada, precum și oamenilor de 
știință din lumea întreagă, să le adresez ape
lul de a-și ridica glasul de protest împotriva 
folosirii energiei atomice în scopuri de 
război și de a se pronunța cu hotărîre pen
tru interzicerea armei atomice.

Nu numai pentru oamenii de știință care 
lucrează în domeniul fizicii nucleare, ci și 
pentru toți oamenii cinstiți din lume este 
clar la ce poate duce folosirea armei ato
mice împotriva populației pașnice. Hiroșima 
și Nagasaki sînt exemple grăitoare în această 
privință. Din momentul în care bomba ato
mică a fost folosită împotriva populației de
zarmate din Hiroșima, activitatea de fizician 
a început să fie o povară grea pentru mine 
personal, ca și pentru alți oameni de 
știință din țările care și-au propus drept unic 
scop producția armei atomice. Mai mult, a 
început să-mi fie rușine de profesia mea.

I n
• Mao Țze-dun, președintele Republicii 

Populare Chineze, a numit pe U Siu-țiuan 
ambasador extraordinar și ministru plenipo
tențiar al Republicii Populare Chineze in 
Republica Federativă Populară Iugoslavia. 
Consiliul de Stat al R. P. Chineze l-a eli
berat pe U Siu-țiuan din funcția de locțiitor 
al ministrului afacerilor externe al R. P. 
Chineze.

9 In multe orașe ale Chinei s-a încheiat 
campania pentru slringerea de semnături pe 
Apelul de la Viena. Astfel, in orașul Uhan 
s-au strins 1.100.000 semnături, la Anșan — 
centru metalurgic al țării — aproximativ 
bOO.OOO, la Harbin — peste 1.750.000, iar la 
Nanchin 976.000 semnături.

© La 27 februarie, Asociația de prietenie 
Austro-Romînă a orgi anizat in sala Garten- 
bau Rino din Viena, o gală de filme romi- 
nești în cadrul căreia s-au prezentat filmul 
„Răsare Soarele" și două filme documentare.

O Expoziția de artă populară rominească 
oare s-a deschis la 11 februarie a.c. la Co
penhaga, in clădirea muzeului de artă de

Prof. Bruno Pontecorvo
Laureat al Premiului Stalin

De ce oare a fost săvîrșită această mons
truoasă fărădelege? Curînd mi-a devenit lim
pede ca de altfel majorității celorlalți fizi
cieni, că autoritățile politice și militare ame
ricane au făcut această experiență singeroasă 
și infamă de la Hiroșima în unicul scop de 
a intimida lumea. .Hiroșima a inaugurat ru
șinosul capitol al „diplomației atomice", adi 
că al politicii șantajului bazat pe presupusul 
monopol al armei atomice. Este demnă de 
dispreț josnicia șantajului (inepția sa o văd 
acuma pînă și orbii) față de U.R.S.S., țară 
care a făcut mai mult decit toate celelalte 
pentru eliberarea de sub' tirania nazistă, țară 
care a îndurat suferințe de nedescris în lupta 
antifascistă de eliberare.

Diplomația atomică a dus în mod inevita
bil, în domeniul lucrărilor de cercetare la 
înăbușirea curentelor care tindeau spre dez
voltarea folosirii energiei atomice în scopuri 
pașnice și la concentrarea tuturor eforturilor 
în vederea folosirii ei în scopuri de război.

Acestea sînt motivele pentru care în ultima 
perioadă a activității mele în țările capita
liste m-am îndepărtat de cercetările care ar 
putea avea o aplicare în scopuri aducătoare 
de moarte și m-am ocupat cu studiul raze
lor cosmice.

In 1950, atmosfera a devenit insuportabilă 
pentru mine. In afară de remușcările de care 
am vorbit mai sus, anchetările directe și în
cercările metodice de șantaj folosite de către 
autoritățile polițienești rn-au convins că nu-mi 
voi putea păstra demnitatea personală dacă 
voi rămîne acolo unde mă aflam.

Din momentul cînd am devenit antifascist, 
în 1936, mi-am dat seama, pe bază de fapte 
incontestabile, de rolul conducător al Uniunii 
Sovietice în lupta împotriva fascismului și 
a războiului.

Toate acestea m-au făcut să emigrez în 
1950 din Anglia unde lucrasem în laboratorul 
din Harwell și am cerut azil în Uniunea So
vietică. Mi s-a acordat drept de azil mie și 
familiei mele și de atunci am fost înconjurați 
de o grijă și atenție ipentru care consider de 
datoria mea să mulțumesc poporului sovietic 
și guvernului -său.

Cu atacuri calomnioase și pli t de ură au 
răspuns numeroase ziare și reviste burgheze 
emigrării mele! Unele afirmau că rușii m-ar 
fi răpit și m-ar fi dus cu forța în Uniunea 
Sovietică unde aș fi fost aruncat într-o în
chisoare, că aș fi deportat și supus persecu
țiilor; ele au răspîndit numeroase alte inepții 
de felul acesta. Altele anunțau că mă ocup 
cu lucrări privind crearea de bombe atomice 
undeva în Mongolia, China și în alte locuri.

In legătură cu această campanie de ca
lomnii vreau să spun numai că ea constituie 
încă o dovadă a caracterului mincinos al pre
sei reacționare.

Nutream convingerea că în Uniunea Sovie
tică nu va trebui să-mi fie rușine de profesia 
mea de fizician. Așa s-a și întîmplat. In Uni
unea Sovietică toți fizicienii sint conștienți 

cîteva rîndurl
corativă, a fost vizitată in decurs de aproape 
două săptămini de peste 6000 de persoane.

• Luind cuvintul in cadrul unui miting 
la Djokdjakarta, președintele Indoneziei, Su
karno, a declarat că poporul indonezian cere 
încetarea experiențelor cu bombele atomice 
și cu hidrogen. Președintele a adăugat că e- 
nergia atomică trebuie să fie folosită spre 
binele omenirii.

® Tribunalul popular din Tiancin a jude
cat procesul a 12 spioni trimiși pe teritoriul 
fhinei de către serviciile de spionaj ameri
can și ciankaișist. 3 spioni au fost condam
nați la moarte iar ceilalți la închisoare pe 
diferita teremne.

• La 28 februarie s-a deschis la Ankara 
conferința miniștrilor afacerilor externe ai 
Turciei, Greciei și Iugoslaviei, țări care fac 
parte din pactul balcanic.

© La 1 martie „Tribunalul Constituțional 
Federal" vest-german de la Karlsruhe a re
luat procesul împotriva Partidului Comunist 
din Germania.

• Un purtător de cuvtnt al armatei egip
tene a declarat că in seara zilei de 28 febru

de importanța primordială care se acordă în 
țara lor folosirii energiei atomice în scopuri 
pașnice. Nu intimplător prima folosire in 
scopuri pașnice a energiei atomice pe scară 
industrială a avut loc tocmai în Uniunea So
vietică, cu toate că imediat după război ea 
rămăsese încă in urmă în domeniul dezvol
tării generale a energiei atomice.

încă din prima lună a șederii mele în Uni
unea Sovietică mi s-au oferit diferite posi
bilități de a lucra în domeniul folosirii ener
giei atomice în scopuri ne-mi.itare. Mă inte
resam mai cu seamă de fizica marilor ener
gii și de aceea mi s-a acordat posibilitatea 
ca la Institutul pentru problemele fizice al 
Academiei de Științe să folosesc pentru cer
cetările mele slnchro-ciclotronu-1, instrument 
care prin calitățile sale e6te mai de grapă 
unic de cît rar și oare produce protoni și me- 
zoni de mare energie. Coiidiții-c în care lu
crez sint excelente, utilajul tehnic este per
fect, Iar cercetările sint duse pe un f. ont 
vast și la un înalt nivel. Toate acestea mi-au 
îngăduit mie împreună cu un grup -de oa
meni de știință să efectuăm o serie de cer
cetări ale căror rezultate ne pregătim să le 
publicăm.

Aflîndif-mă în Uniunea Sovietică de multă 
vreme, am putut cunoaște destul de bine me
rele progres economic și cultural și politica 
de pace a acestei țări și pot vorbi cu tot 
temeiul despre adînca rătăcire în care, sub 
influența presei reacționare galbene, ee gă
sesc numeroși oameni, cinstiți șț între alții, 
cunoscuți de ai mei, fizicieni din țările ca
pitaliste.

Aș vrea între altele să-l întreb pe profe
sorul Rabi de la Universitatea din Colum
bia, (președintele Comitetului consultativ 
general american al Comisiei pentru energia 
atomică) dacă mai este de părere, așa cum 
mi-a spus într-o convorbire avută cu mine în 
1949, că , „U.R.S.S. nu dispune de utilajul 
industrial necesar pentru, construirea uncr 
puternici reactor! nucleari și că rușii nu vor 
fi niciodată in stare să producă energic» 
atomică".

Pentru mine este cu desăvîrșire limpede 
că profesorul Rabi este prizonierul unor 
erori și că părerea sa nu este altceva decit 
reflexul influenței presei reacționare.

Este de asemenea absolut clar că numeroși 
oameni cinstiți din țările capitaliste sînt in
duși în eroare de propaganda capitalistă „cu 
privire la agresivitatea" Uniunii Sovietice. 
Sînt convins că poporul Uniunii Sovietice și 
guvernul Său fac totul pentru menținerea 
păcii în întreaga lume.

Gravitatea situației creată prin primejdia 
renașterii militarismului german și intenția 
ațițătorilor la război de a 6e pregăti pentru 
războiul atomic, impune fiecărui om cinstit, 
și mai ales fiecărui om de știință datoria de 
a face tot ce-1 stă în putință pentru a pre
veni izbucnirea unui nou război. Este nece
sar să se lupte fără preget pentru interzice
rea folosirii armei atomice și termonucleare, 
pentru folosirea energiei atomice In scopuri 
pașnice.

28 februarie 1955. (Din ziarul „Pnaivda") 

arie intr-un punct situat In apropiere de 
Gaza la 2 km. in interiorul teritoriului egip
tean a avut loc o violentă ciocnire intre tru
pele egiptene și cele israeliene. Au fost uciși 
37 și răniți 30 ofițeri și soldați egipteni.

• La 27 februarie, regele Irakului, Feisal, 
a ratificat pactul militar turco-irakian sem
nat zilele trecute la Bagdad. In ajun, ta 26 
februarie, pactul turco-irakian a fost apro
bat de medjhsul turc, precum și de Camera 
deputaților și senatul Irakului.

• Luind cuvintul in comisia pentru afa
cerile externe a medjlisului, primul minis
tru al Turciei, Menderes, a declarat că An
gliei, Statelor Unite și Iranului le sint des
chise ■ porțile pentru aderarea la pactul 
turco-irakian.

• Poporul birman a intlmpinat cu vă
dită ostilitate vizita lui Dulles in capitala 
Birmaniei. In drumul său de la aeroport 
spre reședința președintelui U Nu, pe stră
zile păzite de poliție s-au auzit numeroase 
strigăte : „Nu încerca să ne atragi in pactul 
S.E.A.T.O. I"

Răspunderi ce revin guvernului elvețian
Atacul banditesc fascist săvlrșit de o mină 

de criminali împotriva legației Republicii 
Populare Rom.ne ain Elveția, continua să fie 
în atenția opiniei publce am țara noastră, 
kevotta proiunaa a intieguiui uus.ru popor 
iață ae cele indmplate ia Berna nu cunoaște 
margini. Indignarea sa este cu aut mai jus. 
tnicaia cu ca, după ce atacul terorist împo
triva legației noastre a putut fi săvlrșit sub 
ochii au.oinapior leueraie eivepene, care aa 
întirziat într-un mod inadmisibil sa ia masu7 
rile cuvenite, aceste autorități continuă 
tactica tărăgănărilor. Deși de la agresiu
nea fascistă săvîrșită la Berna au trecut 
mai b.ne ae doua saptâmini, guvernul ro- 
min este nevoit, așa cum arata în nota sa 
din 28 tebriiar.e, „sa constate cu regret că 
cu toate insistențele sale, nici pîna ac.uni 
guvernul elvețian nu i-a comunicat numărul 
celor arestați, identitatea lor și numărul ce
lor care au evadat". In tot acest timp, gu
vernul elvețian nu a găsit cu cale nici sa 
imiereze în mod public agresiunea teroriș
tilor fasciști, pe care refuză să-i extrădeze 
țarii noastre.

Toate aceste fapte sînt cu atît mai grave 
cu cit guvernul Elveției, stat cu care Repu
blica noastră Întreține relații norm.ale, caută 
să decline răspunderea ce-i revine în acest 
caz fără precedent in istoria dipioma.iei. 
Pare cel puțin ciudată această atitudine a 
guvernului elvețian care declară că cele 
stipulate în notele ce i-au fost adresate de 
guvernul nostru, ar fi acuzații grăbite și fără 
fundament. Ba, pentru a diminua gravitatea 
celor întîmplate, guvernul federal, în nota sa 
din 18 februarie, denumește atacul săvîrșit 
împotriva legației noastre un „incident".

incident ? Roate oare fi calificat drept „in
cident" un atac armat, săvîrșit în toiul nop
ții asupra unei misiuni diplomatice în cen
trul capitalei unui stat care se pretinde ci
vilizat ? Poate fi denumit „inciaent" îaptul 
că bandele care au comis atacul și au ucis 
un om, au fost Înarmate pînă în dinți, cu 
puști mitraliere, pistoale, muniții, grenade și 
măști de gaze? „Incident" oare, se poate 
mini spintecarea unui om de viu și ciuru-
Irea lui cu gloanțe — după rețeta binecunos
cută a „gărzii de fler" — jefuirea și dete
riorarea bunurilor legației, forțarea ușilor șl 
lafeurilor, furtul de documente ? 

In nota sa din 18 februarie guvernul elve-
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țian mai spune printre altele: „Consiliul 
Federal își exprimă dorința că în această 
chestiune penibilă pentru cele două țări, gu
vernul romîn va da dovadă de mai multă o- 
biectiviiate..." Ne întrebăm in mod legitim: 
„chestiune penibilă pentru cele două țări" ? 
In țara noastră legația elvețiană Își poate 
desfășura activitatea diplomatică nesti-nghe- 
rită de nimeni. Imunitatea diplomatică, atit a 
legației cît și a personalului ei este nu nu
mai respectată dar și garantată de autorită
țile statului nostru. In ceea ce privește po
ziția Elveției, lucrurile se schimbă. Pentru 
că situația în care se află Elveția în cazul 
de față nu e numai „penibilă", ci de-a drep
tul gravă și rușinoasă, ea pune guvernul el
vețian într-o poziție defavorabilă în cehii în
tregii lumi-

Vestea atacului criminal săvîrșit la Berna 
de o bandă de teroriști a depășit de mult 
hotarele Elveției și a indignat nu numai o- 
pinia publică din țara noastră. Ziare de cele 
mai diverse orientări, chiar și de dincolo de 
granițele Europei, subliniază — nu în modul 
cei mai măgulitor — lumina în care s-a pus 
guvernul Elveției.. Să luăm cîteva la înlîm- 
plare. Ziarul vest-german „Industriekur.ier" 
scrie: „Lumea își închipuie că trăiește ( n 
Elveția n.n.) sub un regim civilizat, sub 
securitatea deplină a unui stat strict neutral". 
Dar în urma celor întîmplate „în. distinsul 
cartier diplomatic al orașului Berna" nu se 
mai știe cum poate fi „păstrată stinta neu
tralitate". Ziarul indian „Blitz" arată că cele 
întîmplate la Berna și în mod deosebit pasi
vitatea inadmisibilă manifestată de autorită
țile elvețiene față de bandiții fasciști „lovesc 
cu siguranță... în prestigiul Elveției". Chiar 
și ziarul burghez elvețian „Gazette de Lau
sanne" se sezisează de cele întîmplate : „Ata
carea unei legații de către un pumn de duș
mani ai regimului, înarmați pînă în dinți nu 
are precedent în analele diplomației... Auto
ritățile federale nu au decît o singură dato
rie : să apere reprezentanța diplomatică ro- 
mînă acreditată reglementar la noi și să 
garanteze pedepsirea vinovaților". Ziarul 
francez „Liberte" se întreabă: „dacă lipsa 
de acțiune a poliției elvețiene, dacă conci
liabulele cu agresorii nu sînt expresia unei 
complicități" ? Ziarul argentinian „Tribuna" 
scrie: „Elveția cea neutrală a scos cuțitul 
său pe care l-a avut ascuns pe după câîțile 

poștale, entuziasmul turiștilor și tradiționala 
ospitalitate pentru întîlnirile internaționale... 
Atacul împotriva legației R.P.R. nu numai 
că a dezvăluit adevărata culoare de singe 
a falsului peisaj cu roze al democrației elve
țiene, cl el a servit de asemenea pentru scoa
terea în relief a adevăratului roi al neutra- 
lismului ei... La Berna neutralitatea și-a ară
tat adevărata ei față. Acolo am văzut-o în 
serviciul provocărilor, al inamicilor coexis
tenței pașnice, ai crimei fasciste. Guvernul 
eivețian nu se poate dezvinovăți. Cele petre
cute la Berna dezvăluie cu toată goliciunea 
complicitatea conștientă a autorităților elve
țiene".

Asemenea aprecieri la adresa guvernului 
elvețian nu sînt numai „penibile". Aici 6e 
subliniază un fapt de o deosebită gravitate 
de care s-a făcut vinovat guvernul elve
țian. Să recapitulăm faptele. Poliția berneză 
a venit Ia fața locului — după cum se afirmă 
în nota guvernului elvețian — „alarmată de 
către locuitorii cartierului" și nu de autori
tățile statului elvețian însărcinate să păzească 
imunitatea misiunii noastre diplomatice. 
„Alarmată de populația cartierului" — va să 
zică după ce atacul împotriva legației fusese 
deja săvîrșit și un funcționar al legației ră
nit mortal de agresori. Ei bine, ce au făcut 
autoritățile federale, măcar după ce au fost 
„alarmate de populația cartierului" ? Intîi, 
au înconjurat legația cu un cordon de poli
țiști. Dar nu au intervenit împotriva agreso
rilor. Apoi, cordonul de polițiști a fost în
tărit cu unități militare elvețiene, în echi
pament de campanie, iar legația împrejmu
ită cu sîrmă ghimpată ca pentru a închide 
agresorilor orice cale de fugă. Dar agresorii 
continuau să devasteze nestingheriți interi
orul legației. Apoi, trei ofițeri ai trupelor 
blindate elvețiene intr-un jeep, avînd cu ei 
și un aparat de radio-emisie, au făcut recu
noașteri pe teren în vederea eventualei folo
siri a blindatelor. Apoi, în apropierea lega
ției au fost instalate două tunuri de 75, ca
mioane enorme au adus muniții și alimente 
pentru trupă.

Deci pregătiri serioase ca în fața unui re
dutabil inamic.

Și cine era inamicul împotriva căruia se 
făceau aceste pregătiri ? Cîțiva indivizi, ban
diți și asasini urmăriți în țara a cărei legație 
au atacat-o, țară cu care Elveția întreține 
relații diplomatice normale. Aceștia, după ce 

au pătruns în incinta legației, după ce au 
asasinat un om și au jefuit tot ce au găsit 
cu cale, se plimbau nestingheriți pe balcoa
nele clădirii, cu automatul in mîini și cu mas- 
ca pe față, zîmbind fotografilor, făcind decla
rații presei șl... ducînd negocieri de la egal 
la egal cu autoritățile care îi „asediau". Este 
de aceea mai puțin ciudat decit ar putea să 
pară la prima vedere faptul că, în pofida 
spectaculoasei desfășurări a forțelor poliției 
și a armatei elvețiene, o parte dintre ban
diți s-au putut „strecura" printre cordoane și 
sîrme ghimpate luind-o la sănătoasa cu do
cumentele furate din clădirea legației.

De altfel în timp ce în jurul legației aceste 
forțe stăteau „gata de asalt" în interiorul ei 
reprezentanți ai aceleiași autorități care orga
nizase această ștrașnică demonstrație, du
ceau tratative cu bandiții. Tratative rodnice 
— de vreme ce în cadrul lor a fost adus 
în legație un preot chemat chipurile să dea 
asasinilor o dezlegare morală față de nu se 
știe ce jurămînt. Tratative rodnice — de vre
me ce în urma lor, reprezentanții autorită
ților elvețiene au scos pare-se binișor din 
clădire pe unul din agresori de bună seamă 
ca să nu fie găsit la fața locului în momen
tul predării.

Autoritățile elvețiene care și-au desfășurat 
forțele în iața legației RP.R. n-au întreprins 
în schimb nimic din tot ce era normal să în
treprindă într-o asemenea situație. Ele au dus 
negocieri pentru că, pretind ele, o intervenție 
în vederea curățirii sediului misiunii de ele
mentele criminale ar fi pus în primejdie viața 
personalului legației ce se mai afla în clă
dire. O asemenea situație a existat însă nu. 
mai în primele ore ale atentatului săvîrșit- 
Dar după ce personalul legației a părăsit se
diul au mai trecut 33 de ore de „asediu mut", 
pînă să fie restabilită imunitatea diplomati
că a legației noastre. Și dacă e să vorbim des
pre considerente umane, cum se explică a- 
tunci.că Aurel Șețu, grav rănit, a fost lăsat 
să zacă în curtea legației timp de șapte ore, 
într-o situație care i-a provocat moartea ? Mai 
stau în picioare, în acest caz argumentele 
„umanitare" ale guvernului eivețian? Aceasta 
cu atît mai mult cu cît pentru un bandit care 
s-a rănit la deget a fost găsită posibilitatea 
introducerii în sediul legației a unui medic 
care să-l panseze.

In nota sa din 18 februarie, guvernul fede
ral cere guvernului nostru să dea dovadă de 
obiect.vitate. Cît se poate de obiectiv vor
bind, guvernul elvețian avea să facă față 
la două obligații, care îi reveneau în mod in. 
contestabil- In primul rînd să salveze viața 
lui Aurel Șețu- Or, acest lucru nu l-a făcut. 
In al doilea rind să restabilească neintîrziat 
imunitatea diplomatică a legației noastre. Nu 
e tot una dacă acest lucru se face înlr-un 

ceas-două, sau în 42 de ore! Dacă e vorba de 
obiectivitate, atunci trebuie să ținem seama 
de fapte. Și faptele sînt încăpățînate- Ele 
vorbesc nu numai despre comportarea autori
tăților elvețiene in decursul și în urma ata
cului săvîrșit împotriva legației R.P.R- Ele 
le fac să te gîndeșli și la tot ceea ce a prece
dat și a făcut posibilă săvirșirea unei aseme
nea provocări fără de precedent în istorie.

In conformitate cu stipulațiile foarte obiec
tive ale dreptului internațional obligațiile 
statului gazdă a unei misiuni diplomatice 
nu se reauc numai la o oarecare pază (mai 
mult sau mai puțin elicace) a personalului și 
a sediului misiunii diplomatice acreditate pe 
lîngă el, ci și la garantarea acelor condiții 
în care imunitatea diplomatică a unei mi
siuni, cu care statul respectiv întreține rela
ții, să nu poată îi lezată. Ce s-a în.iniplat 
în acest sens in cazul atacului banditesc să
virșit la Berna ? Cum au putut bande înar
mate pînă în dinți să treacă frontiera elve 
țiană, să pătrundă nesringherite de nimeni 
pînă în centrul capitalei Elveției ca să se 
dedea la acțiuni criminale ? Sau dacă n-au 
venit de peste frontiere, cum au putut ase
menea bande să se constituie pe teritoriul 
neutrei Elveții și să se înarmeze ? De la 
cine au primit armele ? Sînt întrebări obiec
tive, care cer un răspuns obiectiv — adică 
întemeiat pe fapte.

Opinia publică mondială — inclusiv o par
te a presei elvețiene — își pune asemenea în
trebări și dă asemenea răspunsuri- „Feuille 
d’avis de Neuchatel" de pildă, în numărul 
său din 17 februarie scrie: „Ceea ce a 
frapat îndeosebi opinia publică este faptul 
că cele șase sau șapte personaje despre care 
s-a vorbit la început, au putut circula prin 
orașul federal, la o oră nu prea tîrzie ducînd 
cu ele mitraliere și alte diferite arme; că 
doi dintre ei au putut dispare în noaptea tra
gică..." Ziarul „Arbeiter Zeitung" care apare 
In Schaffhausen la rîndul lui se indignează : 
„Cum a îo-st posibil ca șase oameni cu pis
toale automate, multe muniții, granate de 
mină, măști de gaze, să treacă în mod ilegal 
granița fără ca să se observe ceva ? Au venit 
ei într-adevăr de peste graniță sau se aflau 
de mult în țară ? Dacă da, de unde aveau ei 
un asemenea echipament de război? Nu cumva 
e vorba de materiale intrate în Elveție prin 
valize diplomatice ?“

Și tot fiind obiectivi și sprijinindu-ne pe 
fapte ne întrebăm de unde coincidența atacu. 
lui fascist împotriva legației R.PR. la Berna 
și prezența în capitala Elveției a unor „șefi" 
ai haidamacilor legionari ca alde Fărcășanu 
și „secretarul" său Barbu Niculescu care 
au făcut în cadrul unor conferințe de presă 

declarații elogioase la adresa „băieților 
lor care au atacat legația.

Nu poți să nu pui în legătură — e înlăn
țuirea obiectivă a faptelor! — atacul împo.riva 
legației noastre din capitala Elveției, cu iap. 
tul că tot pe acolo, șî-a avut sediul oficiat 
în timpul războiului serviciul american ae 
spionaj condus de Allan Dulles și cu activita
tea de după război a acestui serviciu, în sluj, 
ba căruia au intrat toți criminalii „gărzii de 
fler" care acum și-au schimbat numai stăpl- 
nii. Bandiții care au atacat legația noastră 
de la Berna, asasinii lui Aurel Șețu, sint u- 
nii și aceiași cu cei ce au omorit și au je
fuit la noi in țară în numele „gărzii de fier" 
și a patronilor ei de atunci, hilieriștii. Chiar 
dacă nu i-am recunoaște după faptele lor, 
chiar dacă guvernul elvețian continuă să ic 
țină pe față măștile cu care le-a permis să 
iasă din legație, sînt alții care ii dau de gol. 
Unul din aceștia e și fostul prinț Nicolae- Pe 
vremea domniei de tristă amintire a „augus
tului" său frate, el și-a făcut o faimă pr-tț 
două lucruri: unul că era neîntrecut în în
jurături, al doilea că îi patrona pe legionari 
cu ajutorul cărora spera să devie el rege in 
țara romînească. Acum el a luat cuvîmul ia 
radio Madrid- A înjurat și a luat apărarea 
bandiților care au atacat legația noastră din 
Berna și în care el recunoaște astfel pe vechii 
lui „camarazi"-

Guvernul elvețian își declină răspunderea 
față de cele întîmplate- Or, „responsabilitatea 
statului de reședință este antrenată — scrie 
juristul francez Jacques Dumas (Recueil des 
Cours vol. 36 pag. 208) — oridecîte ori un 
reprezentant oficial al unei țări străine a 
fost victima unei crime sau delict pentru că 
guvernul pe lingă care a fost acreditat n-a 
știut să asigure buna sa pază"- Reprezentan
ța oficială a Republicii Populare Romine in 
Elveția a fost victima unei crime. Acesta es.e 
un fapt obiectiv. Un fapt obiectiv este și 
răspunderea guvernului elvețian. Din În
treaga desfășurare a faptelor „rezultă în 
mod evident — așa cum subliniază nota din 
28 februarie a guvernului țțrii noastre — 
că autoritățile elvețiene au omis să ia mă
surile de protecție care ar fi putut să Împie
dice săvirșirea unui astfel de atac împotriva 
Legației R.P.R.".

Cu atît mai mult, guvernul elvețian va 
trebui să dea și el dovadă că este obiectiv 
față de dorința legitimă a poporului nostru de 
a pedepsi pe autorii atacului șăvirșit Împo
triva legației R.P.R. din Berna și să dea un 
răspuns pozitiv cererii ca acești criminali 
să fie extrădați, Iuînd în același timp toate 
măsurile pentru ca asemenea fapte, care 
aduc prejudicii relațiilor normale între state 
și cauzei păcii, să nu se mai repete.

A. STANCIU
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